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Koegeluiden
Dé Koe van het project Koe & Wij in 
gesprek over het thema beweiden of 
opstallen met mensen uit de wereld om 
haar heen. Vandaag dé Koe in gesprek 
met Bert Philipsen, projectleider van het 
project Koe & Wij.


Koe: Waarom noemt u mijn wei ‘Wij’?
,,Het project Koe & Wij gaat over jouw 
wei, maar ook over ons. Wat willen wij, 
boeren en samenleving, met de koe: 
in de wei of op stal? Dat is de centrale 
vraag van het project.”
Koe: Waarom moet iedereen zich met 
mij bemoeien?
,,Je bent eigenlijk een beetje van ieder-
een. Natuurlijk door je melk, maar ook 
door je betekenis voor het landschap, 
voor onze cultuur, voor hoe wij met 
dieren omgaan. Je bent meer dan een 
melkkoe geworden. Eigenlijk ben je als 
koe letterlijk de levende verbinding tus-
sen boer en consument geworden.”
Koe: Dus de koe is een soort hype aan 
het worden?
,,Nou, dat is weer teveel eer voor jezelf. 
Maar je ontwikkelt je tot het symbool 
van de Nederlandse landbouw: je staat 
afgebeeld op melkpakken, je wordt 
geknuffeld en geadopteerd door men-
sen, er zijn beelden en kunst van jou, 
je bent onderdeel van het Nederlandse 
landschap, je melk gaat all over the 
world, je bent onderwerp van discussie 
in Den Haag en Brussel… je hoort er op 
alle fronten bij.”
Koe: En hoe zit het dan met mijn por-
tretrechten?
,,Dat is een goeie vraag. Natuurlijk is 
het zo dat de boer, als hij goed met jou 
omgaat, daar op langere termijn voor-
deel van heeft. Maar als je bedoelt, of hij 
ook een vergoeding krijgt voor je afbeel-
ding op melkpakken, of als onderdeel 
van het landschap of als symbool voor 
de verbinding tussen boer en burger, 
dan moet ik je teleurstellen. Dat is (nog) 
niet zo geregeld.”
Koe: Wil mijn baasje dan wel meedoen 
aan het project Koe & Wij?
,,Ja, dat willen de boeren wel. De boe-
ren willen goed nadenken of ze jou in 
de wei of op de stal gaan zetten. Dat 
vinden ze een lastige keuze: het heeft 
invloed op de kosten en opbrengs-
ten van het bedrijf en op de inzet van 
arbeid. Maar de boeren vinden het ook 
een lastige keuze omdat het te maken 
heeft met wat willen ze zelf als boer en 
als mens, en met wat de samenleving 
verwacht. Meedoen aan het project Koe 
& Wij helpt de boeren bij het maken van 
deze afweging.”
Koe: En wat schiet ik er als koe nou mee 
op, met uw project?
,,Je krijgt veel aandacht door Koe & 
Wij. Uiteindelijk zul je er beter van 
worden; of je nu in de wei staat of op 
stal. Beter door meer frisse lucht, meer 
bewegingsruimte, goed en lekker eten, 
een lekkere plek om te herkauwen. Het 
gaat erom dat er goed voor jou gezorgd 
wordt, maar ook dat je goede melk blijft 
produceren.”


B e rt P h i l i p s e n , 
P r o j e c t l e i d e r  va n  h e t 


p r o j e c t Ko e  &  Wi j


De komende weken gaat dé Koe met 
meer mensen uit de wereld om haar 
heen in gesprek over het thema: weiden 
of opstallen?


Ruim een jaar na de start van 
het onderzoeksproject van dieren-
welzijn in de ComfortClass-proef-
stal breidt het zich als een olievlek 
uit naar de praktijk. Dinsdag wer-
den de eerste vijf varkenshouders 
gepresenteerd tijdens een persbij-
eenkomst in Raalte. Ze gaan in de 
loop van dit jaar vleesvarkensstal-
len inrichten volgens het Comfort-
Class-principe.


De vijf varkenshouders die hun nek 
durven uitsteken zijn al op aller-
lei fronten bezig met vernieuwin-


gen. Ze gaan zich zoveel mogelijk richten 
op de tien belangrijkste behoeftes van 
vleesvarkens. 


Zo is Lowie Kersten uit het Limburg-
se Panningen deelnemer aan het project 
Varkens in Zicht met zijn zeugenbedrijf 
en medeoprichter van vleesconcept Livar. 
Hij gaat een verouderde vleesvarkensstal 
met kleine afdelingen ombouwen tot een 
verblijf met 250 dieren per groep met 
selectiestation. 


Zeugen- en vleesvarkenshouder Piet 
Rijkers uit het Brabantse Valkenswaard is 
bekend van de televisieserie ‘Boer zoekt 
vrouw’. Hij neemt deel aan Milieukeur en 
wil een nieuwe stal bouwen met strooisel 
en natuurlijke ventilatie. Zijn bedrijf zit in 
een verwevingsgebied, waardoor bedrij-
fuitbreiding meer problemen oplevert. 
Hij wil milieu (lage ammoniakuitstoot en 
laag energiegebruik) combineren met 
dierenwelzijn.


Nick Sanders uit Den Dungen in 
Noord-Brabant heeft zeugen en vleesvar-
kens. Hij is actief in het netwerk ‘Grote 
groepen’ verantwoorde veehouderij 
2007. Waarschijnlijk kan de start van de 
bouw van een nieuwe stal eind dit jaar 
van start gaan. Sanders wil groepen van 
250 vleesvarkens met een selectiestation 
een verrijkte omgeving aanbieden.


Vleesvarkenshouder Jan van Schijn-
del uit het Gelderse Aalten wil een nieu-
we stal bouwen. Hij oriënteert zich op 
een Canadese strooiselstal, waarvan de 
slachtvarkens mogelijk onder het keur-
merk Jumbo Bewust zijn af te zetten. 


Eind 2007 moet de bouw van start gaan.
Menno en Annechien ten Have-Mel-


lema uit het Groningse Beerta gaan 
bestaande afdelingen renoveren. Anne-
chien is als voorzitter van de LTO-vak-
groep Varkenshouderij nauw betrokken 
bij het ComfortClass-project. De familie 
gaat lichtplaten in het dak maken en klei-
ne hokken ombouwen tot verblijven voor 
groepen van 22 dieren. Een voorwaarde 
is dat brijvoedering mogelijk blijft.


GEEN POPPENKAST


Onderzoekers van het project Com-
fortClass helpen de vijf varkensboeren 
bij het welzijnsvriendelijker inrichten 
van hun stallen. De aanpassingen moe-
ten economisch uit kunnen, praktisch en 
arbeidsvriendelijk zijn en goed voor de 
diergezondheid.


 ,,Zonder dat het een poppenkast 


wordt”, zegt onderzoeker Karel de Greef 
van de Animal Sciences Group. ,,Naast 
de praktijkervaringen van die vijf var-
kensboeren gaan we in de ComfortClass-
proefstal door met experimenteren tot 
en met 2008. Zo houden we de ontwik-
keling erin. Een olievlekwerking vanuit 
de praktijk kan plaatsvinden.”


LEEFRUIMTE


Een heet hangijzer in de praktijk 
is de extra leefruimte per dier. Onder-
zoek naar het minimale aantal vierkante 
meters per dier loopt nog. Maar het the-
oretisch benodigde oppervlak van bijna 
2,5 vierkante meter per dier is volgens 
de onderzoeker economisch niet verant-
woord. 


,,Bezettingsproeven in combinatie 
met groepsgrootte moeten daar ant-
woord op gaan geven”, aldus De Greef. 


,,In grote groepen kunnen dieren ruimte 
lenen van elkaar. Andere randvoorwaar-
den zijn makkelijker in te vullen, zowel 
in de gangbare als de biologische var-
kenshouderij.”


De Greef en Bert van de Berg van de 
Dierenbescherming constateren dat het 
bij de deelnemende praktijkbedrijven 
waarschijnlijk blijft bij één vierkante 
meter per vleesvarken. ,,In de praktijk 
zullen niet alle behoeftes volledig gedekt 
worden”, zegt de beleidsmedewerker van 
de Dierenbescherming. ,,Toch maken 
we zo geleidelijk aan een welzijnsvrien-
delijkere varkenshouderij die in balans 
is met economie.”


,,Ook bij zeugen en andere diersoor-
ten als koeien en kippen zijn er verge-
vorderde plannen om een ComfortClass-
achtige benadering op toe te passen”, 
voegt Van de Berg toe.


ComfortClass praktijk in


Deze varkenshouders voor de ComfortClass-stal in Raalte gaan vleesvarkens een beter welzijn geven. Van links naar rechts: Jan van Schijn-
del, Annechien ten Have-Mellema, Piet Rijkers, Nick Sanders, Lowie Kersten en Menno ten Have. F o t o :  N i e u w e  O o g s t


Schoolgaande jeugd krijgt nog-
al eens een onjuist beeld voorge-
schoteld over de varkenshouderij. 
HAS Kennistransfer in Den Bosch 
screende namens LTO Varkenshou-
derij schoolboeken en websites op 
correctheid van foto’s en feitelijke 
informatie. In beeld en tekst valt 
er nog heel wat te verbeteren.


Het beeld van de varkenshouderij in 
menig schoolboek laat te wensen 


over, constateert LTO-vakgroepvoor-
zitter Varkenshouderij Annechien ten 
Have. Dit zegt ze na het bekijken van de 
rapportage van HAS Kennistransfer. 


Het HAS-onderzoek screende 160 
landelijke lesboeken op onderwerpen 
over de varkenshouderij. In 42 boeken 
werd de sector vermeld en in 30 boeken 
stonden onwaarheden. 


Ook googlen kinderen vaak op het 
wereldwijde web, dus werden ook 52 


sites beoordeeld. ,,Vaak geven ze verou-
derde informatie en tonen suggestieve 
en achterhaalde beelden. De sector 
zoals die was voor 1997 is absoluut niet 
meer te vergelijken met de huidige var-
kenshouderij.”


Schoolkinderen moeten opgroeien 
met objectieve informatie. Dat is nood-
zakelijk voor een correcte ontwikkeling 
van hun kennis en visie. Daarom is mede 
op verzoek van LTO onder andere speci-
aal multimediaal lesmateriaal ontwik-
keld: ‘vlees op je brood-krant’ en ‘vlees 
van fok tot kok’ (dvd, wandplaat, les-
krant inclusief docentenhandleiding). 


Speciaal voor deze doelgroep is ook 
de site  www.lekkerfitmetvlees.nl ont-
wikkeld.


Andere studieboeken stellen zaken 
nog vaker verkeerd voor. Zo mag het 
gebruik van hormonen absoluut niet 
gekoppeld worden aan de moderne 
varkenshouderij. De term bio-industrie 


past niet en plaatjes van biggenbatterij-
en en aangebonden zeugen zijn absoluut 
niet meer van deze tijd. 


,,Aan correcte beelden en teksten 
ontbreekt het nogal eens”, zegt Ten 
Have. ,,Dat geluid horen we ook regel-
matig van LTO-leden. Schoolbesturen en 
ouders kunnen hun eigen verantwoor-
delijkheid nemen. Als ze onwaarhe-
den zien of lezen, dan kunnen ze actie 
ondernemen door te gaan praten met de 
onderwijzer of schooldirectie. LTO kan 
en wil hierbij ondersteunen.”


Hoe LTO met de resultaten van de 
inventarisatie concreet omgaat, moet 
zich nog uitkristalliseren. Ten Have: 
,,Maar het is zeker iets om mee aan de 
slag te gaan. De eerste contacten met 
uitgevers zijn al gelegd. Ze zijn positief 
en willen meewerken. Auteurs zijn voor-
alsnog kritischer. Ook op de inhoud van 
websites is het lastig om grip op juist-
heid van informatie te krijgen.”


Schoolboek ontbeert 
objectieve informatie


Praktijkcentrum Sterksel komt 14 
mei op de provinciale televisie. Het gaat 
over duurzaamheid in de varkenshoude-
rij. Het filmpje van Limburg 1 is gemaakt 
door het programma ‘Route 2020’ die in 
deze uitzending de reconstructie in Lim-
burg in beeld brengt. 


Kijkers kunnen zich laten inspireren 
door de bevlogenheid waarmee onder-
nemers zich inzetten voor hún platte-
land. En zich verbazen over de inventi-
viteit waarmee ze hun bedrijf aanpassen 
aan veranderende omstandigheden.


Route 2020 zet projecten in de 
schijnwerpers die zorg dragen voor de 
toekomst van het platteland. Projecten 
over natuur- en landschapsontwikkeling, 
over landbouw, recreatie en leefbaar-
heid. Het mooist zijn de integrale projec-
ten waarbij op meerdere vlakken winst 
te behalen valt. Hierin staat bijvoorbeeld 
zorg voor de natuur gelijk aan economi-
sche groei. Of waarin ondernemerschap 
en leefbaarheid hand in hand gaan. 


Het programma is 14 mei vanaf 
20.30 uur ook via de website te bekij-
ken.


➢ www.route2020.nl


Sterksel op tv
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Koegeluiden
Dé Koe van het project Koe & Wij in 
gesprek over het thema beweiden of 
opstallen met mensen uit de wereld om 
haar heen. Vandaag dé Koe in gesprek 
met Simone Hertzberger, Hoofd Kwaliteit 
en Product Integriteit bij Albert Heijn.
Koe: Wat beteken ik als koe voor Albert 
Heijn?
,,De koe is een fantastisch beest. Je 
levert prachtige producten zoals melk, 
vlees, leer en voedingsstoffen. Je bent 
een belangrijke partner voor ons bedrijf 
en onze klanten. We zijn als AH dan ook 
heel blij met de koe en het rund in het 
algemeen.”
Koe: De koe in de wei?
,,De koe in de wei hoort bij Nederland. 
Het is onderdeel van onze cultuur: koe 
in het landschap, het picknicken in de 
wei (met AH-spullen natuurlijk), weide-
vogels, natuur. Dat is Nederland! Onze 
klanten vinden de koe in de wei belang-
rijk. Wij als AH onderschrijven dat. AH 
doet dan ook mee in de Stichting Wei-
degang in oprichting, om weidegang te 
blijven stimuleren.”
Koe: Wat vindt u, wei of stal?
,,Dat hangt onder andere af van het land 
en de omstandigheden. Je moet doen 
wat goed is voor het dier. In Noord-
Europa en Zuid-Europa is het, gezien 
de natuurlijke omstandigheden, beter 
dat de koeien wat langer op stal gaan. 
Dierenwelzijn is voor AH van wezenlijk 
belang. Ook in dat licht vinden we dat 
in de Nederlandse omstandigheden een 
koe een deel van het jaar in de wei moet 
kunnen. Natuurlijk niet het hele jaar, 
maar wel als het kan.”
Koe: Is weidemelk nou beter te verko-
pen?
,,Melk is een gezond product en dat 
verkoopt goed in deze tijd. Daarnaast is 
weidemelk gezond en dat geeft ook nog 
een goed gevoel bij de klanten. Dus ja, 
dat verkoopt goed. Of het beter verkoopt 
dan andere melk, moet nog blijken. We 
worden door klanten nog niet bestookt 
met verzoeken en e-mails voor weide-
melk. En meer betalen: misschien een 
heel klein beetje, maar natuurlijk niet te 
veel! Ook dat is Nederlands.”
Koe: Waarom maakt u zoveel producten 
van mijn melk? Ik zie door het bos van 
producten mijn melk niet meer….
,,De klant wil kunnen kiezen; hoe meer 
variatie, hoe beter. En dat bieden we 
dus. Van jouw melk verkopen we heel 
veel verschillende producten: mager, 
halfvol, variaties in smaken, vetgehal-
tes, noem maar op. We vinden dat leuk 
om te doen én de klanten willen het, 
dus verkopen we het.”
Koe: En wat moet mijn baasje nou 
doen?
,,Boer, maak je eigen keuzes! Jul-
lie zijn net als wij gevoelig voor klant 
en samenleving, dus ik vertrouw erop 
dat jullie de goede keuzes maken voor 
jezelf en voor de klant. We weten dat je 
hart hebt voor de dieren, net als wij. Dus 
daar vinden we elkaar.”
Koe: En ik?
,,Och koe, tegen jou wil ik eigenlijk maar 
één ding zeggen: dank je wel voor alles 
wat je ons geeft!”
 


S i m o n e  H e rt z b e r g e r, 
H o o f d  K wa l i t e i t e n 


P r o d u c t i n t e g r i t e i t b i j 
A l b e rt H e i j n


Schapen- en geitenhouders 
die hebben deelgenomen aan de 
pilot elektronische identificatie 
en registratie (eI&R) zouden er 
in grote getale mee door willen 
gaan (84 procent). Aandacht om 
ontstekingen en zwellingen na 
het aanbrengen van oormerken 
bij lammeren te voorkomen is 
noodzakelijk. Wel zijn er grote 
zorgen over de extra kosten voor 
de keten ten opzichte van het 
bestaande I&R-systeem.


De meerkosten voor het regi-
streren in een database van 
individuele diergegevens (CIR) 


bedragen bij benadering 6,91 per ooi 


of 6,40 per geit. Voor het systeem op 
basis van dieraantallen per koppel 
(CAR) schat het ministerie van LNV de 
bedragen op 5,43 euro per ooi en 4,76 
per geit. 


,,Omwille van de beste betrouw-
baarheid en de extra mogelijkheden van 
CIR is LNV voorstander hiervan, ook al 
bedragen de kosten één tot anderhalve 
euro per dier extra ten opzichte van 
CAR.” Dat zei projectleider van eI&R-
pilot, Frans Lambi, zaterdag tijdens de 
Dag van het Schaap in Ermelo. ,,De tra-
ceerbaarheid van de dieren is beter en 
voor certificering van export levert het 
voordelen op.”


De meerkosten moeten verdeeld 
worden in de keten. Boeren moeten 


alleen hard- en software aanschaf-
fen als dat noodzakelijk is en ze er 
voordeel mee kunnen behalen in hun 
management. 


De meerkosten van oormerken 
zijn echter maar beperkt. Voor een set 
oormerken berekent LNV 2,40 euro. 
,,Maar deze kosten gaan naar circa één 
euro, zeker als grote aantallen worden 
afgenomen”, zegt Lambi.


INTERESSANTE GEDACHTE


Om de prijsdaling te stimuleren 
opperde een schapenhouder om vanuit 
LNV alleen elektronische oormerken 
voor te schrijven. ,,Of de individu-
ele veehouder er iets mee doet in zijn 
bedrijfsvoering is vrij. Andere keten-


partijen kunnen dan wél gebruikma-
ken van de voordelen van de elektro-
nische dierherkenning. Ze investeren 
in technieken, waardoor deze dooront-
wikkelen.” Lambi noemt deze gedachte 
om het zo geleidelijk aan landelijk in te 
voeren interessant. Omnummeren van 
dieren is dan ook minder lastig. 


De grootste kostenpost van het I&R-
systeem is het onderhoud en beheer 
van de centrale database. De keuze 
voor het CIR- of CAR-systeem moet nog 
gemaakt worden. 


,,Het is nog geen halleluja-verhaal, 
maar voor LNV is het acceptabel om op 
grotere praktijkschaal met eI&R aan 
de slag te gaan”, zegt Lambi. ,,Toepas-
sen ervan stimuleert leveranciers en 
fabrikanten om zaken door te ontwik-
kelen.” Daarom zegde hij toe dat LNV 
het CIR-systeem de komende anderhalf 
jaar in de lucht houdt. ,,Wel moeten 
dan minimaal 500 bedrijven er vrijwil-
lig aan meedoen. Massa is nodig om 
samen een goed systeem op te zetten 
en deze mogelijk op 1 januari 2009 in 
productie te nemen.”


LTO Schapenhouderij ziet duide-
lijk voordelen in de elektronische I&R, 
zolang de kosten binnen de perken blij-
ven. ,,De genoemde ketenkosten zijn 
veel te hoog”, reageert vakgroepvoor-
zitter Sjraar van Beek. ,,De toezegging 
om de centrale database in gebruik te 
houden is te mager. Wel is doorontwik-
kelen van het systeem in Nederland 
cruciaal op het moment dat het in de 
gehele EU verplicht wordt gesteld.” 


Er nu mee doorgaan maakt het als 
geheel beter betaalbaar en betrouw-
baarder, maar kost wel handenvol geld, 
vindt Van Beek. ,,Als LNV de kosten van 
de database voor haar rekening neemt, 
is er al meer speelruimte. Daarbij zal 
LNV innovatie in de keten financieel 
moeten ondersteunen willen we klaar 
zijn voor de toekomst.”


In juli wil LTO Schapenhouderij 
een verbrede vakgroep organiseren 
om een aantal opties uit te werken voor 
een praktische invoering van elektroni-
sche I&R.


Pilot schaap en geit krijgt vervolg


Gezellige drukte op zonovergoten schapendag


De Dag van het Schaap in Ermelo vond plaats onder zomerse omstandigheden. Het mooie weer en de vele activiteiten zorgden voor een 
ontspannen sfeer met voor ieder wat wils. Ongeveer 4.000 schapenliefhebbers uit het hele land en beide buurlanden bezochten de jaar-
lijkse vakbeurs. LTO Schapenhouderij reed met twee bakfietsen rond om de toekomstvisie onder de aandacht te brengen. F o t o :  N i e u w e  O o g s t


Er is een nieuwe mastitistest op 
de markt die via een DNA-analyse 
de ziekteverwekker van de uieront-
steking opspoort. Binnen 24 uur 
na inzending van het melkmonster 
krijgt de veehouder uitslag via 
e-mail of digitale fax. Het Dr. Van 
Haeringen Laboratorium in Wage-
ningen heeft de snelle test geïntro-
duceerd. 


,,Er is tot op heden geen test die via 
de DNA-code de ziekteverwekkers 


opspoort”, aldus Ronald Burggrave, 
verantwoordelijk voor verkoop en mar-
keting bij het Dr. Van Haeringen Labora-
torium. ,,We kennen de DNA-code van 
de elf belangrijkste mastitisverwekkers. 
Bij de analyse van het melkmonster kij-
ken we of er bacteriën zijn die overeen-
komen met deze kiemen.” 


De test kost 32,50 euro (excl. btw). 
Volgens Burggrave is de test betrouw-
baarder dan de gangbare bacteriologi-
sche testen. Daarbij wordt de ingestuurde 
melk op kweek gezet. ,,Je kijkt naar de 
biochemische reactie. Het gevaar daarbij 
is dat een bacterie zich anders kan gedra-
gen dan normaal. Bij het nemen van het 


melkmonster kunnen er bijvoorbeeld 
huidschilvers, vervuilde lucht of bacteri-
en via de handen van de veehouder in de 
melk terecht komen. Dit kan de uitslag 
vertroebelen. Veehouders krijgen dan 
bijvoorbeeld een uitslag waarop staat dat 
de bacterie niet te kweken was.”


Volgens hem kun je bij een DNA-
analyse ook vervuiling aantreffen. Maar 
aangezien er in het laboratorium niets op 
kweek wordt gezet, maakt enige vervui-
ling niet uit. ,,Er wordt specifiek geke-
ken naar de DNA-code van de gevonden 
bacteriën. We zoeken daarbij alleen naar 
kiemen die overeenkomen met de elf 
bekende mastitisverwekkers.”


Toon van Hoof, portefeuillehouder 
Diergezondheid van LTO, vraag zich af 
of de nieuwe DNA-test zoveel toevoegt. 
,,Als je in de melkput een koe met klini-
sche mastitis signaleert, hoor je direct te 
handelen. Je kunt geen 24 uur wachten 
totdat je de onderzoeksuitslag hebt. Dus 
maak je gebruik van een breedwerkend 
spectrum antibiotica. Bovendien zijn de 
huidige testen ook betrouwbaar en goed-
koper. Die DNA-test is een mooi initiatief, 
maar het zou eigenlijk direct in de melk-
put uitslag moeten geven.”


Snelle mastitistest via DNA
GD heeft bij een geïmporteerde 


vleesstier de parasiet parafilaria 
gevonden. Deze huidworm ver-
oorzaakt bloederige bulten. De 
parasiet verspreidt zich makkelijk 
en is niet te stoppen. LTO nam 
haar verantwoordelijkheid bij een 
snelle aanpak.


De stier was afkomstig uit Zuid-Frank-
rijk en had bulten op de huid. ,,GD zocht 
een test om te achterhalen welke parasiet 
in het spel was”, aldus Petra Kock, mana-
ger Rundvee monitoring van GD. ,,Het 
ziektebeeld bleek bekend te zijn in Zwe-
den. Het is een parasiet die zich snel ver-
spreidt. Zijn een aantal bedrijven besmet, 
dan krijg je het tij niet gekeerd.”


Het bleek de parasiet parafilaria te 
zijn, die het welzijn van runderen aan-
tast. De bulten gaan open en bloeden. 
Via een specifieke vlieg verspreidt de 
worm zich. 


,,Parafilaria zorgt voor veel irritatie 
en kosten”, zegt Kock. ,,De runderhuid 
en stukken vlees worden afgekeurd. 
Als melkvee besmet raakt, heb je bij de 
behandeling met Ivomec bovendien te 
maken met de wachttermijn van melk. 


Toen we al deze informatie uit Zweden 
opmerkten, hebben we direct ingegre-
pen.”


LTO heeft hierbij een belangrijke rol 
vervuld. Toon van Hoof, portefeuillehou-
der Diergezondheid bij LTO: ,,Direct na 
het vaststellen van de besmetting hebben 
we met GD de mogelijke vervolgstap-
pen besproken. We wilden verspreiding 
van de besmettelijke huidworm zoveel 
mogelijk voorkomen. Daarbij bleek het 
opkopen van de stier bij de eigenaar en 
het laten slachten de enige reële oplos-
sing. Voor de betreffende veehouder was 
dit een ingrijpend besluit, maar het was 
nodig gezien de belangen van de sector. 
Om snel te kunnen handelen heeft LTO 
zich direct garant gesteld voor het ver-
goeden van de schade aan de betrokken 
veehouder.”


GD houdt de situatie op het betref-
fende rundveebedrijf in de gaten, maar 
verwacht dat de worm zich door het 
snelle actie niet verder heeft verspreid. 
,,De specifieke vlieg komt niet in stallen. 
Veehouders moeten echter waakzaam 
zijn, zeker bij de import van volwassen 
runderen. Schakel bij twijfel GD in”, 
aldus Petra Kock.


LTO pakt runderparasiet mee aan
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V E E H O U D E R I J


14 Z AT E R D A G  4  A U G U S T U S  2 0 0 7


Koegeluiden
Dé koe van het project Koe & Wij in 
gesprek over het thema beweiden of 
opstallen met mensen uit de wereld om 
haar heen. Vandaag dé koe in gesprek 
met Jan van Weperen, melkveehouder 
met de koeien op stal.
Koe: Weiden of opstallen?
Het is geen discussie van voor of tegen, 
het één of het ander. Weiden of stallen 
is een gevolg van de bedrijfsvoering; 
je doet wat bij de situatie past, bij je 
bedrijf en bij jezelf als boer. De polari-
serende discussie stoort mij.
Koe: Maar ieder maakt zich er druk om?
De discussie wordt gecultiveerd, ieder-
een loopt er achteraan. De mensen 
beoordelen vanuit een oppervlak-
kige waarneming. Natuurlijk, ik begrijp 
ook dat een koe in de wei past bij het 
Nederlandse landschap. Dat oogt mooi 
en vertrouwd. Maar daarmee is opstal-
len nog niet een ethisch slechte keuze. 
Als je niet oppast, krijgen we dat etiket 
opgeplakt. 
Koe: Hoe maak jij die afweging?
Ik ben ondernemer. Ik maak de keuzes 
die goed zijn voor mijn bedrijf; bedrijfs-
economisch en sociaal-maatschap-
pelijk. Bij een groot melkveebedrijf 
zoals wij hebben, is beheersing van 
het bedrijf belangrijk. De kunst is om 
afwijkingen te beperken. Bij opstallen 
kun je het proces beheersen, variabelen 
beperken en voeding en melkproductie 
beter sturen. 
Koe: Hoe sta je erin als boerenmens?
Ik ben nu dertig jaar boer. Vroeger 
weidde ik al mijn koeien. De geur van 
koeien die terugkomen uit de wei, kan 
ik zo terughalen. In de loop van de tijd 
heeft mijn bedrijf zich ontwikkeld en 
is weidegang mee geëvolueerd. Eerst 
gedeeltelijk opstallen naar nu volledig 
opstallen. Het vraagt om aanpassing 
van het veehouderijsysteem van de koe. 
Als boer groei ik daar in mee.
Koe: Maar de consument houdt meer 
van weidemelk?
Dat wordt gezegd en die sfeer wordt 
gecreëerd. Maar is de consument ook 
echt bereid om 5 cent meer te betalen? 
Ik zie dat nog niet gebeuren. Er ligt een 
wereld tussen wat mensen willen en 
wat mensen doen.
Koe: Is een stal gezonder voor mij?
In een wei kun je meer bewegen, maar 
qua voeding ben je in de stal vaak beter 
af. Een weidekoe is ook een andere koe 
dan een stalkoe. Een koe die jaarrond 
op stal staat, moet veel robuuster zijn. 
Je kunt niet zomaar zeggen wat beter 
of gezonder is en daar gaat het dus ook 
niet om.
Koe: Hoe gaat het nu verder?
Ik denk dat door de marktontwikkelin-
gen (de markt stuurt!!) over 10 jaar 80 
procent van de koeien op stal staat (nu 
20 procent). Bedrijven die kleiner zijn 
en waar beweiding past in de bedrijfs-
voering, zullen beweiden. Je doet wat 
past bij je bedrijfsvoering!
Koe: Wat wil je nog tegen ons zeggen?
Boer: Doe wat past bij je bedrijfsvoe-
ring!
Samenleving: ga naar de boer toe, kom 
kijken op verschillende bedrijven. Je 
bent welkom!
Koe: het is te hopen dat je een goede 
boer treft!


Ja n  J . va n  We pe re n , 
m e l k v e e h o u d e r


Column


De lengtegroei van de maïs 
begint te stagneren. Het lijkt erop 
dat de maïs dit jaar gemiddeld 20 
centimeter kort blijft dan in de 
twee voorgaande jaren. Maïsmeet-
netters schatten de vooruitzichten 
op goed gevulde kolven gunstig in.


De maïs van veehouder Joop van 
der Pol is nog niet uitgegroeid. 
,,Mooi weer is belangrijk voor 


de laatste groeistuip en de ontwikkeling 
van goede kolven. Veel planten hebben 
twee kolven, wat ik vroeger liever niet 
had. Beter één hele kolf dan twee halve 
was het motto, maar dat hoeft helemaal 
zo niet te zijn met de verbeterde rassen.’’ 
Ferd van de Ven beaamt het betoog van 
Van der Pol. ,,Ik verwacht dat er redelijk 
wat tonnen afkomen van goede kwaliteit. 
Ik heb geen schrik van planten met twee 
kolven. Het moet goed komen met de 
zomerse periode in het vooruitzicht.”


Wim Vedder heeft helemaal bijzon-
dere kolven. Over twee kolven per plant 
is hij al niet te spreken. Tot overmaat 
van ramp ontspringt er bij de zoge-
naamde hoofdkolf zelfs een derde kolf. 
Vedder merkt overigens op dat de plant 
de maximale lengte heeft bereikt. ,,Nu 
moet het gewas zich richten op de kolf-
groei en daarbij is dit zonnige weer ide-
aal’’, zo vertelde hij woensdag.


Henk van der Stok wilde afgelopen 
week bijna met de schop naar zijn blank 
staande maïsland toe om greppels te 


graven. ,,Dankzij het mooie weer is dat 
niet meer nodig.” René Vermunt is tevre-
den over het goede weer. Volgens hem is 
de lengtegroei er nu wel zo’n beetje uit. 
,,De kolf begint nu volop te groeien.’’ 
Dit laatste ziet Gilles Zevenbergen ook, 
maar de lengtegroei is er bij zijn maïs 
nog niet uit. ,,Maar ik ben wel blij dat 
het weer nu flink is opgeknapt.”


Guido Frijns verwacht nog een flin-
ke groeistoot omdat zijn gewas nog niet 
volledig in de pluim staat. ,,De meeste 
planten hebben aanleg voor twee kol-
ven. Het weer is ideaal voor een optima-
le bestuiving en vulling van de kolven. 


Vocht heeft de maïs genoeg, warmte en 
een zuchtje wind zorgen voor de rest.”


Volgens Jaap Koorn is de lengte-
groei er bijna uit, nu het gewas volop in 
de pluim staat. ,,De grote hoeveelheid 
vocht en de te lage temperaturen heb-
ben de lengtegroei langdurig vertraagd. 
De plant is ouder geworden, maar de 
gemiste groei compenseert de maïs niet 
meer. Bij bieten en uien zie je hetzelfde 
fenomeen. Topopbrengsten in kilo’s zijn 
niet te verwachten maar de snijmaïskwa-
liteit kan prima uitpakken. De laatste 
centimeters stengellengte zijn niet maat-
gevend, het draait om de kolfvulling.”


Gang in vullen van maïskolf


De kolfzetting bij de maïs van Wim Vedder 
is dit jaar bijzonder.  F o t o :  W i m  Ve d d e r


Brancheorganisatie Transport 
en Logistiek Nederland (TLN) 
zegt geschrokken te zijn van de 
calamiteiten rondom het vervoer 
van varkens. ,,Wij veroordelen 
vervoerders die de duidelijke vee-
vervoersregels binnen de EU niet 
respecteren”, zegt TLN woordvoer-
der Mark Dijk.


Veevervoerders moeten de nieuw-
ste transportverordening van de 
EU van 5 januari volledig en netjes 


naleven. Controles zijn nodig om dat te 
checken. ,,Zwarte schapen in de veever-
voerssector willen wij eruit halen”, stelt 
de TLN-er. ,,Schrikken boetes niet af, 
dan zullen er andere wegen bewandeld 
moeten worden.” Dijk denkt daarbij 
aan het invoeren van een apart internati-
onaal keurmerk voor veevervoer. 


Een heikel punt is volgens Dijk dat 
veel boeren hun vee zelf vervoeren. ,,En 
dat is nu eenmaal niet hun core busi-
ness. De kwaliteit moet omhoog.” TLN 
pleit ervoor beroepsvervoerders in te 


schakelen, zeker als een dierentrans-
port meer dan acht uur duurt. Derge-
lijke transporteurs zijn er fulltime en 
professioneel mee bezig.


Saveetra dat onder de TLN-vlag valt 
en zich met veetransport bezighoudt, 
hamert al jaren op het respecteren 
van dierenwelzijn. ,,Het is zelfs prio-
riteit nummer een. Goedkoop en snel 
is niet van deze tijd als het om vervoer 
van levende dieren en hun welzijn 
gaat”, betoogt Dijk. ,,Als de vraag naar 
beroepsvervoerders toeneemt, zijn 


ondernemers in de transportsector 
zeker bereid te investeren in innovaties, 
zoals het geklimatiseerd vervoeren van 
vee. Onbesproken diertransport is niet 
alleen in het belang van onze branche, 
maar ook voor de gehele Nederlandse 
veehouderij.”


Export van varkens moet beter


Het effectief afdoden van de MRSA-
bacterie is mogelijk. Het bedrijf Infec-
tion Control in Eemnes ontwikkelde 
een apparaat dat snel en effectief onder 
meer de ziekenhuisbacterie uitschakelt. 
Samen met TNO is dat aangetoond. Het 
apparaat blaast een hele fijne damp van 
waterstofperoxide met een vleugje zil-
ver in de te behandelen ruimte. ,,Alle 
bacteriën en sporen worden vernietigd, 
zonder dat de werkzame stoffen appara-
tuur in de ruimte aantasten”, zegt Carel 
Musters van Infection Control. ,,Een 
voorwaarde is dat ruimtes schoon zijn 
omdat het om de desinfectie van opper-
vlakken gaat.”


Het kiemvrij maken is echter wel 
een kostbare zaak, zeker voor de pri-
maire veehouderij. Een apparaat (voor 
ruimtes tot maximaal 500 kuub) kost 
25.000 euro en elke cartridge 80 euro. 
Met een patroon is een ruimte van 200 
kuub te desinfecteren. ,,Voor hele stal-
len en afdelingen is het geen haalbare 
zaak, behalve na het uitbreken van een 
besmettelijke dierziekte”, meent Mus-
ters. ,,Het steriel maken van specifieke 
ruimtes zoals de omkleedruimte, is wel 
een optie.”


Aanpak MRSA
met peroxide


Band jeugd met veehouderij versterken


De jeugd wordt al vroeg betrokken bij de veehouderij. Deze regionale show in het Zuid-Engelse county Kent is daar een goed voorbeeld van. 
Er zijn aparte rubrieken speciaal voor de jongelui. Bij diverse keuringen, zoals bij schapen en kalveren showen kinderen de individuele die-
ren. Dat levert typisch Engelse taferelen op. F o t o :  Z LT O


Bron: Nieuwe Oogst
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Koegeluiden
Dé koe van het project Koe en Wij in 
gesprek over het thema beweiden of 
opstallen met mensen uit de wereld om 
haar heen. Vandaag dé koe in gesprek 
met John Bruin van Bestra Consultancy 
over het thema arbeid.


Koe: Hoe staat het met het arbeidsmo-
raal in de melkveehouderij?
Er wordt hard gewerkt in de sector, 
maar wel anders dan vroeger. De boer 
van nu is een ondernemer en doet 
andere dingen dan de boer van vroeger. 
Maar in tijd en intensiteit is er wellicht 
niet zoveel veranderd. En de passie en 
drive zijn nog hetzelfde: de koeien en 
het bedrijf!!


Koe: Wat is anders in arbeid?
Door de groeistrategie moeten bedrijven 
anders kijken naar arbeid. Ondernemers 
maken daarin verschillende keuzes: 
mechanisatie of loonwerk, eigen arbeid 
of betaalde arbeid. De ondernemer moet 
meer gaan organiseren; arbeid plannen 
en mensen managen. Dus naast koeien 
ook mensen aansturen. Ik ben er van 
overtuigd dat met een betere arbeids-
organisatie nog veel te winnen is in de 
melkveehouderij, ook in de economi-
sche cijfers van de bedrijven.


Koe: Weiden of opstallen?
Bij een grote koppel (meer dan 150 
koeien) is vanuit arbeid gezien opstallen 
de weg. Weiden vraagt veel expertise, 
tijd en denkwerk. Voor deze bedrijven 
wordt weiden een risicofactor; een 
fout met de weerstand of gezondheid 
van koeien werkt direct door in de hele 
structuur van het bedrijf. Bovendien 
ervaren deze ondernemers het maken 
van afrastering, koeien halen enzo-
voorts als improductieve uren. Boeren 
met bedrijven tot 150 koeien en een 
goede verkaveling én die er plezier aan 
beleven, is weidegang een optie. Het 
vraagt wel om de juiste expertise. 


Koe: Komen er nieuwe boerenassisten-
ten?
Medewerkers in dienst hebben, is nieuw 
en roept vragen maar ook angst op. Een 
werknemer kan bijvoorbeeld ook weer 
weggaan. En als hij ziek wordt, moet ik 
het toch zelf doen. En moet ik nu lun-
chen met werknemers in een bedrijfs-
kantine? Medewerkers in dienst nemen, 
is een grote stap en heeft veel impact 
op het bedrijf, op het ondernemerschap 
maar ook op de boer als mens en zijn of 
haar gezin.


Koe: En mijn arbeid?
Tja, als je houdt van avontuur, beleve-
nissen en spelen dan moet je in de wei. 
Al zul je dan ook baaldagen hebben als 
het regent en je aan het hek staat te 
wachten. Als je houdt van Rust, Rein-
heid en Regelmaat dan moet je op stal 
gaan. Dan weet je wat je kunt verwach-
ten en waar je op kunt rekenen. Dus zeg 
het maar….


Jo h n  B ru i n , B e s t r a C o n -
s u lta n c y


De komende tien tot vijftien 
jaar zal de omvang van melk-
veebedrijven verdubbelen. Dat 
heeft mogelijk minder aandacht 
per individuele koe tot gevolg. 
,,Met de ontwikkelingen waarmee 
‘Precision Livestock Farming’ zich 
bezighoudt, kunnen we ons voor-
deel doen. Dat hebben we in het 
verleden ook gedaan.’’ 


,,We zitten aan de startfase van 
een boeiend tijdperk’’, ver-
volgt ZLTO-bestuurslid Toon 


van Hoof, die Diergezondheid in zijn 
portefeuille heeft bij LTO Nederland. 
Van Hoof sprak tijdens de prijsuitrei-
king van de wedstrijd ‘Wat zijn de mooi-
ste koeien?’ van Nieuwe Oogst maandag 
in Lelystad. Hij reageerde op de inlei-
ding van Kees Lokhorst van Wageningen 
UR ASG.


Lokhorst is betrokken bij het Lof-
ar-Agro innovatieproject dat probeert 
toepassingen van draadloze sensor-
netwerken voor de melkveehouderij te 
ontwikkelen en te onderzoeken. Daar-
mee kan online informatie van indivi-
duele koeien worden verzameld zowel 
in de stal als buiten in de wei: lokali-
seren van de positie, of een koe ligt, 
staat of vreet. ,,Een koe heeft ons veel te 
vertellen. Sensoren kunnen helpen bij 
het registreren van koesignalen en het 
interpreteren ervan.’’


Lokhorst is zich er goed van bewust 
dat de materie die hij te berde brengt 
voor veel melkveehouders nog ‘ver van 
m’n bed’ is. Dit in tegenstelling tot de 
akkerbouw, waar al een jaar of vijftien 
wordt gewerkt aan het benutten van 
GPS-systemen. ,,In de melkveehouderij 
staat deze ontwikkeling nog in de kin-
derschoenen, maar wanneer je kijkt 


hoe handig onze jeugd is met automa-
tisering, dan mag je op dit vlak binnen 
afzienbare tijd flinke ontwikkelingen 
verwachten.’’


OP TIJD BESLISSEN


Verschuivingen in gedragingen kun-
nen een indicatie zijn dat er wat aan de 
hand is, doceert Lokhorst. ,,Maar sig-
naleren op dierniveau wil niet zeggen 
dat je ook op dierniveau moet mana-
gen. Die keuze is aan de veehouder.’’ 
Maar het continu in beeld hebben van 
de gezondheid, het welzijn en de pro-
ductie van individuele koeien kan de 
veehouder helpen bij het op tijd nemen 
van de juiste beslissingen.


Maar er zijn nog meer voordelen, zo 
valt te beluisteren. Zo kan bijvoorbeeld 
met sensortechnieken worden aange-
toond dat een koe ook daadwerkelijk 
wordt geweid (in geval de melkveehou-


der weidemelk produceert) en je kunt 
ermee richting consument aantonen 
dat je individuele aandacht hebt voor je 
dier, ook al loopt die in een grote kop-
pel.


Het eerste prototype waarmee 
draadloos informatie van dieren wordt 
verkregen, is opgebouwd in een stal en 
een weideperceel bij praktijkcentrum 
Nij Bosma Zathe in het Friese Goutum. 
De koeien dragen een sensor met daar-
in hard- en software voor het meten, 
opslaan en verzenden van informatie 
over hun bewegingen en houding. 


Uiteindelijk zal ‘Precision Livestock 
Farming’ leiden tot een nieuwe dyna-
miek in de bedrijfsvoering die door 
Lokhorst wordt betiteld als ‘real time 
managen’. ,,Geef een koe de aandacht 
die zij verdiend, ook tijdens de droog-
stand en opfok. Daarmee kun je ook bij 
grote koppels koeien geld verdienen.’’


Sensoren helpen koeienboer


Winnaar met hulp van 13-jarige zoon


Peter Bijman uit Ens is als winnaar van de Nieuwe Oogst-wedstrijd 
‘Wat zijn de mooiste koeien?’ uit de bus gekomen. Hij werd maan-
dag als eerste uit de drie beste veebeoordelaars getrokken door 
Toon van Hoof, portefeuillehouder Diergezondheid van LTO Neder-
land.  Bijman vulde zijn formulier in met zijn 13-jarige zoon Arjan. 


,,Die heeft veel verstand van koeien’’, aldus Bijman. ,,Al sinds hij 
drie is, heeft hij grote interesse voor koeien. Als die langs het keu-
kenraam liepen, wist hij als kleuter al de namen van de koeien te 
roepen.’’ Arjan zat op school toen zijn vader de prijs in ontvangst 
nam uit handen van Toon van Hoof.   F o t o :  N i e u w e  O o g s t .


Markt verlangt veertien dagen oude kalveren


Het bestuur van de Stichting Kwaliteitsgarantie Vleeskalversector (SKV) heeft donderdag 
de knoop doorgehakt. Vleeskalveren, ook die uit Nederland, moeten minimaal veertien 
dagen oud zijn, alvorens ze aangevoerd mogen worden op kalverbedrijven. Dit voorne-
men gaat waarschijnlijk in per 1 januari 2008 en is een keuze vanuit de kwaliteitsyste-
men van de verschillende marktpartijen.
Kalverhouders die binnenlandse dieren ontvangen, kampten met het probleem van stro-
bedding zoals opgenomen in het Kalverbesluit. Voor alle kalveren jonger dan twee weken 
moet adequaat strooisel worden gebruikt. Deze voorwaarde staat al sinds 1994 in de EU-
richtlijn als minimumnormen ter bescherming van kalveren. Omdat ze vanaf een leeftijd 
van tien dagen van een Nederlands melkveebedrijf afgevoerd worden, moeten vleeskal-
verhouders hierop anticiperen. De huisvestingssituatie bij deze beroepsgroep is hier niet 
op ingericht. Vanwege dezelfde problematiek accepteren kalverhouders in België vanaf 1 
november uitsluitend nog dieren die minstens twee weken oud zijn.
Daarnaast geldt de EU-richtlijn dat kalveren die met lange transportafstand zijn aange-
voerd meer dan veertien dagen oud moeten zijn. Daarom klinkt de roep vanuit de kal-
verhouderij en kalverintegraties steeds nadrukkelijker om de leeftijdsgrens van kalveren 
voor zowel inlandse als buitenlandse kalveren gelijk te trekken. Ofwel de leeftijd verho-
gen naar minimaal veertien dagen. Het verhogen naar deze leeftijd pakt ook positief uit 
voor het dier zelf. Een kalf is dan sterker, heeft meer weerstand en de afhankelijkheid 
van antibiotica verminderd. Deze aspecten dragen bij aan een verbetering van het imago 
van de kalversector.


De virusziekte Infectieuze Laryngo-
tracheïtis (ILT) bij pluimvee rukt op. Het 
aantal pluimveebedrijven dat kampt met 
ILT is opgelopen tot vijftien. ,,We zijn nog 
bezig met vijf verdachte”, meldt Jos Heij-
mans, pluimveedierenarts bij Gezond-
heidsdienst voor Dieren. Of de bron van 
de besmetting afkomstig is van een veld-
virus of een vaccinvirus is nog steeds niet 
duidelijk. ,,Dat kan nog wel enkele weken 
duren”, aldus Heijmans. ,,Door blijven 
gaan met het beschermen van pluimvee 
door te vaccineren tegen ILT lijkt op dit 
moment de beste remedie.”


ILT breidt uit


Het ministerie van Landbouw heeft 
donderdag besloten een tender uit te 
doen naar farmaceuten. Producenten van 
een blauwtongvaccin worden opgeroepen 
in te schrijven. Het gaat voor Nederland 
in totaal om 2 miljoen doses met een uit-
loop naar 10 miljoen stuks. LTO Neder-
land vindt dit een goede ontwikkeling. De 
beschikbaarheid van vaccins is met deze 
actie veiliggesteld. Het gaat bij de tender 
om vaccins met afgedood virusmateriaal. 
,,Dergelijke vaccins maken het gebruik 
ervan veilig en verantwoord”, aldus Mona 
van Spijk, beleidsadviseur veehouderij 
diergezondheid bij LTO.


Vaccins besteld
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Koegeluiden
Dé koe van het project Koe & Wij in 
gesprek over het thema beweiden of 
opstallen met mensen uit de wereld om 
haar heen. Vandaag dé koe in gesprek 
met minister Gerda Verburg van Land-
bouw, Natuur en Voedselkwaliteit. 


Koe: Ben ik het symbool voor de land-
bouw?
Jazeker, jij bent een symbool voor de 
landbouw. Wij vinden in Nederland dat 
koeien in het landschap horen. Dat blijkt 
uit verschillende peilingen en hand-
tekeningenacties. Jij bent het meest 
zichtbare en - denk ik - ook het meest 
aaibare icoon van de Nederlandse land-
bouw. 
Koe: Weiden of opstallen?
Ik vind dat koeien in de wei horen. 
Maar ik vind ook dat boeren een goede 
boterham moeten verdienen. Het was 
bij schaalvergroting normaal dat de koe 
het hele jaar rond op stal ging staan. 
Door het project Koe & Wij is dat auto-
matisme doorbroken. Ook bij schaalver-
groting is beweiding een serieuze afwe-
ging geworden. Door het project zijn de 
argumenten voor en tegen goed op een 
rij gekomen én zijn er aansprekende 
voorbeelden wat werkt en wat niet 
werkt. De weidende boer is nu een stoer 
begrip: ‘Weidegang is niet voor watjes.’ 


Koe: Ben ik er nu voor de melk of het 
landschap?
Jij bent er voor allebei en dat is ook 
de kracht. Jullie zorgen met z’n allen 
voor een heerlijk product én blijven het 
visitekaartje van de landbouw. De melk 
hebben we de komende jaren hard 
nodig. Er is een groeiende vraag naar 
melk en kaas. Ik verwacht daardoor ook 
een goede melkprijs. In elk gezin staan 
jullie producten op tafel. Het kan niet 
zo zijn dat de koe een soort versiering 
wordt van het landschap. De kracht 
zit in de combinatie: waardevolle melk 
produceren ín een aantrekkelijk Hol-
lands landschap. 
Koe: Wat moet mijn boer doen?
De boer is ondernemer en hij moet 
bekijken hoe hij zijn bedrijf goed renda-
bel kan houden. Daarbij moet hij kijken 
naar wat er speelt in de samenleving. 
Burgers vragen om een koe in de wei, 
ook via de boodschappenkar, de weide-
melk en de weidekaas. Maar er speelt 
meer. Brussel en Den Haag vragen om 
natuur-, milieu- en hygiënemaatregelen. 
De melkfabriek vraagt om kwalitatief 
hoogwaardige melk. In al die aspecten 
moet de ondernemer richting bepalen. 


Koe: Wat is mijn toekomst?
De komende maanden gaan we aan 
de slag met de Agenda Dierenwelzijn. 
Daarin spreken de verschillende secto-
ren, dus ook de melkveehouderij, zich uit 
over allerlei zaken rond dierenwelzijn. 
Onmiskenbaar gaat het dan ook over 
koeien op stal of in de wei. Ik verwacht: 
de koe in de wei waar dat kán en op stal 
als dat moet. Voor de goede orde, ook in 
de stal moet het goed toeven zijn. Via de 
afspraken met de sector zijn ook daar 
nog verbeteringen mogelijk.


G e rd a Ve r bu r g,
M i n i s t e r  L N V


Van vier naar twee oormerken 
per varken is in de zeugenhou-
derij nog een stap te ver. Per 1 
januari komt er voor deze dierca-
tegorie een ontheffing naar drie, 
behalve voor zeugen in individuele 
huisvestingssystemen. ,,Uit een 
studie blijkt dat maximaal twee 
ingrepen bij zeugen niet haalbaar 
is”, aldus Mark Tijssen, portefeuil-
lehouder Dierenwelzijn in de LTO-
vakgroep Varkenshouderij.


Maximaal twee oormerken bij 
varkens aanbrengen is een 
van de dierenwelzijnsdoelstel-


lingen van het ministerie van LNV. Deze 
afspraak wil de varkenshouderij nako-
men vanuit oogpunt van dierenwelzijn 
en haar verantwoordelijkheid richting 
de maatschappij. Bij ongeveer 98 pro-


cent van alle varkens houdt de sector 
daar zich al aan met een I&R-merk en 
een slachtmerk. 


Voor de zeugenhouderij is dat lasti-
ger te realiseren. In de fokkerij krijgen 
zeugen er vaak nog twee bij, namelijk 
een gebruiksmerk en een tatoeage. 
Samen met sector- en fokkerijorgani-
saties heeft het ministerie van LNV het 
afgelopen jaar hard gewerkt aan het 
terugbrengen van het aantal zogenoem-
de identificatiemerken bij fokvarkens. 


,,Het meest voor de hand liggende 
en praktische alternatief combimer-
ken, een merk met een bedrijfs- en een 
slachtnummer, gaf te veel verliezen”, 
meldt Tijssen. Daarom heeft LTO samen 
met onder meer Topigs en Vion aange-
drongen op een ontheffing. 


LNV heeft aangegeven dat zeugen- en 
berenfokkers en bedrijven met groeps-


huisvesting vanaf 2008 tot uiterlijk 2012 
mogen werken met drie oormerken. Bij 
raszuivere en hybride fokvarkens zal 
tatoeage het gele I&R-merk vervangen. 
Hiervoor zal de Regeling Identificatie en 
Registratie worden aangepast. 


Varkenshouders die een raszuivere 
zeug aankopen die na 1 januari 2008 
is geboren hoeven ze geen I&R-merk 
meer in te doen. Het protocol tatoeëren 
is bekend bij de fokkerijorganisaties. 


Bij vermeerderingszeugen mag de 
tatoeage niet meer worden toegepast. 
Het gebruiksmerk als derde ingreep zal 
tot uiterlijk 1 januari 2012 toegestaan 
worden voor vermeerderingszeugen in 
groepshuisvesting.


,,Individueel gehuisveste dieren 
mogen slechts twee oormerken heb-
ben”, zegt Tijssen. ,,We zijn het daar als 
LTO-vakgroep niet mee eens. Ook voor 


de individueel gehuisveste zeugen is een 
gebruiksmerk vanuit de bedrijfsvoering 
onmisbaar. We leggen ons hier niet bij 
neer. We zullen de politiek hierover 
benaderen, want druk op LNV uitoefe-
nen heeft vooralsnog niet gebaat.”


Wel krijgt zeugenhouderij vier jaar 
extra de tijd om een duurzaam, wel-
zijnsvriendelijk en economisch renda-
bel systeem te ontwikkelen. Een systeem 
waar de fokkerij maar ook daarop vol-
gende schakels als slachterijen mee uit 
de voeten kunnen. 


Tijssen verwacht dat elektronische 
Identificatie en Registratie (e-I&R) 
voor 2012 praktijkrijp is. ,,E-I&R is 
de toekomst. Maar het systeem staat 
nu nog in de kinderschoenen en zal 
flink doorontwikkeld moeten worden 
voordat de praktijk het massaal gaat 
toepassen.”


Discussie oormerken varkens


Duizendste deelnemer Melkvee Academie


Melkveehouders Jan en Rina Visser in het Limburgse Kelpen-Oler 
worden in het zonnetje gezet door Raymond Nolet (rechts). Nolet, 
projectmanager bij de Melkvee Academie, bood het boerenpaar 
symbolisch een gaffel aan omdat Jan de duizendste deelnemer is 
van het boerenkennisproject. Visser meldde zich enthousiast aan 
na deelname aan een leerzame Boer on Tour in Limburg. ,,In de 


bijna drie jaar dat de Melkvee Academie bestaat, hebben aanzien-
lijk meer melkveehouders deelgenomen aan en kennisgemaakt 
met onze activiteiten”, zegt Nolet. ,,Voor 105 euro (exclusief btw) 
kunnen toekomstgerichte ondernemers putten uit een breed pak-
ket aan mogelijkheden om kennis te vergaren en een zinvol prak-
tijknetwerk op te bouwen.” F o t o :  N i e u w e  O o g s t


Uiterlijk 1 januari 2010 zal elk 
schaap of elke geit een elektronisch 
identificatiemiddel (e-I&R) moeten 
hebben. De Europese Landbouwmi-
nisters in Brussel hebben tijdens de 
Landbouw- en Visserijraad verras-
send snel een beslissing hierover 
genomen. 


,,De invoeringsdatum staat nu vast en 
daarmee kunnen we leven”, zegt 


Sjraar van Beek, vakgroepvoorzitter LTO 
Schapenhouderij. ,,Maar de weg ernaar-
toe is nog niet geplaveid. Daarover maak 
ik me wel zorgen. LNV en de sector krij-
gen van de EU twee jaar de tijd om de 
zaken op de rit te krijgen. Ook is het de 
vraag of er tegen die tijd in elke lidstaat 
centrale databases draaien.”


Met e-I&R zijn schapen en geiten 
individueel te registreren en zijn ze goed 


traceerbaar bij bijvoorbeeld een uitbraak 
van een besmettelijke dierziekte. Er is 
volgens Van Beek nog een hele weg te 
gaan om goed aan de start van de e-I&R 
verplichting te verschijnen. Extra kosten, 
met name voor kleinere veehouders bij 
de aanschaf van afleesapparatuur, kun-
nen een struikelblok voor de invoering 
vormen.


,,Binnenkort gaat de stuurgroep e-
I&R om tafel met LNV om doorontwik-
keling van het e-I&R-systeem concreet te 
maken. Het amendement van Jan Mulder 
om vanuit de EU steun te geven voor de 
aankoop van elektronische lezers voor 
de registratie biedt mogelijk soelaas. Ook 
willen we gebruik maken van de moge-
lijkheid om slachtlammeren van minder 
dan twaalf maanden die in Nederland 
worden geslacht uit te zonderen van deze 
EU-regel”, aldus de schapenvoorman.


Elektronische identificatie 
schapen en geiten vanaf 2010


De LTO-vakgroep Melkveehouderij 
spant zich in om het verbod op koud-
merken drie jaar uit te stellen. Dat is 
afgesproken met een groep leden onder 
leiding van Jan van Weperen, Jan van der 
Schaar en Piet de Jong die vorige week 
een protestbijeenkomst organiseerde in 
Heerenveen. Enkele honderden boeren 
protesteerden daar tegen het voorne-
men om koudmerken per 1 juni 2008 
te verbieden en vroegen LTO Nederland 
om zich in te zetten voor uitstel. LTO 
zal dat doen en tekent daar bij aan dat 
de periode van drie jaar gebruikt moet 
worden om tot een definitieve oplossing 
te komen.


Vakgroepvoorzitter Siem Jan Schenk 
benadrukt dat er goed overleg heeft 
plaatsgevonden. ,,Als een groep leden 
het niet eens is met het beleid van de 
vakgroep, is het goed dat ze aan de bel 
trekken. Dat mag best.”


Dinsdag nam de Tweede Kamer 
met ruim 100 van de 150 stemmen een 
motie aan die vraagt om uitstel van het 
verbod op koudmerken van runderen 
tot 1 juni 2011. Harm Evert Waalkens 
(PvdA) diende de motie in na een eer-
der debat over het koudmerken en 
kreeg steun van CDA, VVD, ChristenUnie 
en SGP. Of minister Gerda Verburg de 
motie uitvoert, is niet zeker.


Afspraak over 
koudmerken
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V E E H O U D E R I J


14 Z AT E R D A G  7  J U L I  2 0 0 7


Onverstoorbaar tafereel ondanks nattigheid


Zomer? Het lijkt er niet echt op. De afgelopen week is de tempera-
tuur veel te laag geweest en zijn er enorme hoeveelheden regen 
gevallen. Op sommige percelen staan zelfs gewassen met hun 
wortels in het water. Het vee dat permanent in weilanden vertoeft, 
heeft eveneens te kampen met de overdadige hoeveelheid hemel-


vocht. In de wei van deze vleeskoe met haar zogende kalf in het 
Brabantse Zeeland staan intussen ook flinke plassen. Toch lijkt de 
aanhoudende regen de dieren niet al te veel te deren, hoewel het 
kalf lijkt te willen schuilen onder haar moeder. 


F o t o :  N i e u w e  O o g s t


Koegeluiden
Dé koe van het project Koe & Wij in 
gesprek over het thema beweiden of 
opstallen met mensen uit de wereld om 
haar heen. Vandaag dé koe in gesprek 
met Teo Wams, directeur Natuurbeheer 
van de Vereniging Natuurmonumenten.


Koe: Koe in de wei?
De koe is onderdeel van het Nederland-
se landschap en ook nog goed voor de 
natuur. Daarom zijn wij en onze 900.000 
leden voorstander van de koe in de wei. 
Veel mensen weten niet dat een koe in 
de wei voor meer natuurlijke variatie in 
de weilanden zorgt: in kuilen groeien 
plantjes, insecten komen op vlaaien af 
en er zijn meer veldleeuweriken.


Koe: Vindt u weilanden een mooi land-
schap?
Ja, maar dat hangt ervan af. De biljartla-
kens in Friesland maken het landschap 
vaak kaal en verlaten, dat spreekt me 
minder aan. Een weiland met koeien, 
een boom en meer variatie geeft gebor-
genheid en een typische invulling van 
het Nederlandse landschap.


Koe: Natuur en landschap heeft een 
economische waarde, hoorde ik uw 
nieuwe baas zeggen…
Het landschap is goed voor euro’s en 
geluk. De economische waarde wordt 
vaak nog niet gezien. Het zorgt voor 
meer bezoekers en meer recreatie. 
Huizen in de omgeving van natuur en 
landschap worden meer waard. En ja, 
de koe in de wei levert daar ook een 
bijdrage aan.


Koe: En hoe komt die waarde bij ons 
terecht?
Dat moet via de melkprijs gaan. Een 
eerlijke prijs voor een eerlijk product. 
De prijs voor beweiden zou in de prijs 
van melk moeten worden verrekend. 
De weidemelk is daar al een voorbeeld 
van.


Koe: Dat is voor betere melk, maar de 
meerwaarde voor het landschap dan?
Jij als koe produceert een aantrekkelijk 
landschap. Voor deze prestatie zou je 
inderdaad beloond moeten worden. Hoe 
je dat regelt, is een veel ingewikkelder 
vraag. Je moet dan kijken naar Europe-
se subsidieregels, maar misschien ook 
wel naar provincies, die bijvoorbeeld de 
opcenten op wegenbelasting ook kun-
nen investeren in het landschap. Ik zou 
het mooi vinden, maar dat is nog een 
lange weg.


Koe: Wilt u geen boeren en koeien in 
dienst?
Dat hebben we eigenlijk al voor onze 
eigen natuurgebieden. We maken 
afspraken met boeren en koeien over 
het boeren en natuurbeheer. Beweiden 
is onderdeel van zo’n totaalpakket en 
wordt dan ook meegenomen in de ver-
goedingen.


Te o  Wa m s, 
D i re c t e u r  N at u u r b e h e e r 


Ve re n i g i n g 
N at u u r m o n u m e n t e n


Varkenshouders moeten vanaf 
1 juli voldoende afleidingsmate-
riaal aan hun varkens aanbieden. 
Op dit moment hangt er in de 
meeste hokken voor vleesvarkens 
en gespeende biggen alleen een 
ketting. Veel varkenshouders moe-
ten nog als de wiedeweerga aan 
de slag.


,,Het is belangrijk dat we de 
Europese regels in Nederland 
goed naleven. Dat is cruciaal 


voor onze geloofwaardigheid”, stelt 
Annechien ten Have, voorzitter van LTO 
Varkenshouderij, in haar wekelijkse 
weblog. 


Ten Have gebruikt op haar eigen 
varkensbedrijf verschillende materialen. 
Gespeende biggen hebben een ruifje 
met een liksteen en een ketting met een 
balletje als afleidingsmateriaal. Vlees-
varkens krijgen een bal aan de ketting. 
,,Dat is de snelste oplossing”, zegt Ten 


Have. ,,Ontwikkelingen staan echter niet 
stil. Mogelijk komt er varkensspeelgoed 
van biologisch afbreekbaar plastic.”


In de praktijk zoeken varkenshou-
ders naarstig naar creatieve oplossin-
gen. ,,Kettingen met een plastic balletje 
eraan kosten ongeveer vijf euro per stuk 
en dat tikt op een varkensbedrijf flink 
door”, zegt Bart van der Vleuten van 
Vleuten voeders. ,,Hout hebben dieren 
zo opgevreten. Net als stro bezorgt dat 
varkenshouders extra werk en kosten.” 


Varkens bijten volgens hem graag 
in vervormbare rubberen of plastic 
voorwerpen. ,,Maar die slijten snel. En 
op resten van rubber of plastic in de 
mestkelder moeten we extra kien zijn. 
Anders kunnen er problemen met de 
mestafzet ontstaan”, benadrukt Van der 
Vleuten. ,,Een ketting door ethyleenslang 
is mogelijk een praktische én goedkope 
oplossing.”


Als AID-controleurs nu op varkens-
bedrijven komen, letten ze ook op de 


aanwezigheid van geschikt afleidings-
materiaal. ,,De eerste dagen van deze 
week zijn er nog geen varkensbedrijven 
gecontroleerd”, zegt AID-persvoorlich-
ter Roel Vincken. ,,Het is nog prema-
tuur om er iets over te zeggen. Maar 
ontbreekt het, dan wijzen de contro-
leurs op de regels en verwijzen daarbij 
naar de LNV-brochure. Na een bepaalde 
periode gaan ze terug om te zien of de 
varkenshouder actie heeft ondernomen. 
We staan niet meteen met het bonnen-
boekje te zwaaien.” 


Als boeren afleidingsmaterialen 
besteld hebben, volgt niet eens een 
waarschuwing. ,,De intentie is goed, 
alleen hangt het niet tijdig in de hok-
ken. Over creatieve oplossingen op het 
boerenerf zullen ook vast en zeker nog 
vele discussies volgen”, zegt Vincken. 
,,We gaan zoiets ook niet uit de weg. We 
willen meehelpen om boeren op een 
soepele manier aan de regels te laten 
voldoen.”


Aan de slag met afleiding Abortus blauw China
Chinese wetenschappers stellen dat 
de enorme uitbraak van abortus blauw 
(PRRS) in hun land wordt veroorzaakt 
door een nieuwe, zeer besmettelijke 
variant. Deze verspreidt zich heel snel 
en leidt tot zeer grootschalige uitbraken. 
Het virus veroorzaakt onder andere hoge 
koorts. In 2006 zijn maar liefst 400.000 
volwassen varkens gestorven aan deze 
agressieve virusvariant. In totaal zijn 
meer dan twee miljoen varkens ermee 
besmet. Veterinaire autoriteiten melden 
zelfs ruim een miljoen dode varkens in 
2006 en al 18.000 stuks in 2007.


Betere kwaliteit big
Het kwaliteitsdenken in de varkenssec-
tor is de afgelopen jaren toegenomen. 
Toch is er volgens Ronald Paarden-
kooper, marketingmanager bij Hendrix 
UTD, nog wel een slag nodig op het 
gebied van diergezondheid en kwali-
teit. Zeugenhouders zijn volgens hem 
sterk gericht op het aantal biggen per 
zeug per jaar. Onderzoek bewijst dat 
dan de kwaliteit onder druk kan komen 
te staan. Een varkenshouder kan dan 
beter een big minder produceren. Een 
certificeringssysteem voor de kwaliteit 
van biggen kan uitkomst bieden. Met 
nog te benoemen kwaliteitskenmerken 
zijn garanties te geven aan zowel de 
binnenlandse als de buitenlandse afne-
mers.


Brij voor vleeskuikens
Vleeskuikens groeien beter op aan-
gezuurd brijvoer dan op droogvoer. De 
maag ontwikkelt zich echter beter als 
het kuiken de eerste weken na het uit-
komen grof gemalen voer krijgt. Zowel 
in de startfase als in de groeifase valt 
dus flinke winst te behalen. Een uitge-
kiende voerstrategie brengt de totale 
groeiperiode van vleeskuikens terug 
van zes naar vijf weken. Dat blijkt uit 
promotieonderzoek van de Vietnamees 
Mai Anh Khoa aan Wageningen UR. 


Kortere melkperiode
Een snellere groei tijdens de eerste 
levensfase geeft kalveren een betere 
weerstand. De kans op gezondheids-
problemen neemt af. Tot een leeftijd 
van drie maanden groeien kalveren 10 
procent harder bij een juiste toepassing 
van het nieuwe kalveropfokconcept van 
Hendrix UTD. In een verkorte melkperio-
de (zes weken in plaats van de reguliere 
negen of tien weken) krijgen kalveren 
een hoog geconcentreerde melkver-
vanger, na de cruciale start met biest. 
Daarmee leggen veehouders een goede 
basis voor een versnelde opfok. Dat 
maakt het mogelijk om vaarzen jonger 
te laten afkalven en de opfokkosten te 
verlagen.


Koeien leven langer
De gemiddelde levensduur van het 
melkvee is de laatste jaren fors toege-
nomen, zo blijkt uit de jaarstatistieken 
van het NRS. Zo ligt de gemiddelde 
levensduur van in 2006 - van 1 sep-
tember 2005 tot 31 augustus 2006 - 
afgevoerde dieren op 2.109 dagen. Een 
jaar eerder was die leeftijd nog 2.067 
dagen. Daarbij nam de levensproduc-
tie van de afgevoerde dieren fors toe. 
Was die in 2005 nog 27.701 kilo, het 
jaar erop is de levensproductie 28.845 
kilo melk. De productie per melkdag lag 
daarbij op 26 kilo, dat is 100 gram meer 
dan in 2005.
De gemiddelde 305 dagenproductie 
van alle koeien waarvan de melkcon-
trole door het NRS wordt verzorgd, nam 
ook iets toe. Zo is die productie in 2006 
8.429 kilo melk met 4,34 procent vet en 
3,46 procent eiwit. Een jaar eerder was 
die melkproductie nog 8.267 kilo, met 
4,38 procent vet en 3,46 procent eiwit.


Na Duitsland en Tsjechië is 
het hoogpathogene H5N1-virus 
nu ook opgedoken in Noord-
oost-Frankrijk. Dat is donderdag 
bevestigd door het Franse minis-
terie van Landbouw. Oostenrijk 
meldde woensdag van vogelgriep 
verdachte dode wilde watervo-
gels.


Met de Franse bevestiging van het 
H5N1-virus dat voor pluimvee en 


mensen gevaarlijk is lijkt de snelle virus-
circulatie een feit. Zwanen fungeren als 
onvrijwillige verklikkerdieren voor deze 
hoogpathogene virusvariant. 


Drie dode dieren werden aangetrof-
fen in een meer ongeveer veertig kilo-


meter ten oosten van Nancy. De Franse 
autoriteit heeft in die regio een ophok-
plicht en een verzamelverbod voor 
vogels ingesteld. Ook honden en katten 
mogen er niet meer vrij rondlopen. 


Nader onderzoek in Duitsland en 
Tsjechië heeft aangetoond dat het in 
beide landen om een vrijwel identiek 
H5N1-virus gaat. De uitbraken zijn 
daarmee te herleiden tot dezelfde bron, 
die nog niet is vastgesteld.


Mogelijk stelt het ministerie van LNV 
uit voorzorg een ophokplicht in voor 
commercieel gehouden biologische en 
Freiland-kippenbedrijven. LTO hoopt 
dat handelspersonen die opereren op 
de mondiale pluimveemarkt hun verant-
woordelijkheid nemen.


Vogelgriep rukt verder op


De regeling blauwtong is officieel 
gewijzigd. Het vervoer van herkauwers 
vanuit een 20-kilometergebied naar 
andere EU-lidstaten is voortaan toege-
staan. Daarbij geldt dat het land van 
bestemming vooraf met het vervoer heeft 
ingestemd en de dieren zijn getest. 


De tweede wijziging is dat doorvoer 
van herkauwers door het 20-kilometer-
gebied of beperkingsgebied in Neder-
land is toegestaan. Voorafgaand aan de 
doorvoer moeten insecticiden worden 
gebruikt. Verdere versoepelingen tot dit 
najaar worden waarschijnlijk niet van 
kracht. Zelfs niet als Nederland bespaard 
blijft van een virusuitbraak. 


Blauwtong 
gewijzigd
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RILEXINE 200 LC diergeneesmiddel REG NL 9348 SAMENSTELLING per 10 ml suspensie : Cefalexine-monohydraat overeenkomend met 200 mg cefalexine. INDICATIES Klinische mastitis bij melkgevende runderen, veroorzaakt door voor cefalexine gevoelige stammen van Staphylococcus aureus, Streptococcus agalactiae, Streptococcus uberis, Streptococcus dysgalactiae en E. coli. CONTRA-INDICATIES Overgevoeligheid voor 


cefalosporinen. BIJWERKINGEN Geen. DOSERING EN TOEDIENINGSWIJZE 1 injector per afwijkend kwartier. Toedienen na het melken. De behandeling iedere 12 uur herhalen gedurende 2 dagen. WACHTTIJD Melk : 2 dagen. Slacht : 6 dagen. SPECIALE VOORZORGSMAATREGELEN VOOR DEGENE DIE HET MIDDEL TOEDIENT In verband met sensibilisatie en contactdermatitis dient bij de toepassing direct huidcontact 


vermeden te worden. Draag daartoe handschoenen. SPECIALE VOORZORGSMAATREGELEN BIJ BEWAREN Bewaren beneden 25 °C. Niet in de koelkast of vriezer bewaren. Bewaren in de originele verpakking. KANALISATIE UDA. Voor meer informatie VIRBAC NEDERLAND B.V. Postbus 313, 3770 AH Barneveld. Tel: 0342 – 427 127. Fax: 0342 – 490 164. Info@virbac.nl


a d v e r t e n t i e


Koegeluiden
Dé koe van het project Koe en Wij in 
gesprek over het thema beweiden of 
opstallen met mensen uit de wereld om 
haar heen. Vandaag dé koe in gesprek 
met Wim Thus van de Rabobank.


Koe: Rabobank nog een boerenbank?
Wereldwijd zijn we steeds prominenter 
de grootste bank in de agribusiness. 
We doen natuurlijk ook steeds meer 
in allerlei andere sectoren. Binnen 
ons bedrijf is de cultuur van ‘werken 
met het gezonde boerenverstand’ nog 
steeds volop aanwezig. Die proberen 
we vast te houden.


Koe: De boeren zijn zo positief 
gestemd?
Op dit moment is de sfeer positief: de 
melkprijs gaat goed en quota zijn min-
der knellend. Er is ruimte voor ambities 
die lang onderdrukt waren. In die zin 
is er een gevoel van vrijheid onder de 
melkveehouders. En is er sprake van 
een soort inhaalslag; lang gekoesterde 
ideeën, wensen en investeringen wor-
den nu gerealiseerd. 


Koe: Is grootschaligheid de trend?
Groeien is van alle tijden. Op dit 
moment is er juist ruimte voor diversi-
ficatie. Gezinsbedrijven hebben net zo 
goed een toekomst als grootschalige 
bedrijven. We hebben jaren gehad dat 
alle bedrijven hetzelfde deden. Juist nu 
maken bedrijven verschillende keuzes: 
ieder zijn eigen passende ontwikkeling. 
Maatwerk is het sleutelwoord voor de 
toekomst. 


Koe: Weiden of opstallen?
Het moet passend zijn bij je bedrijf. 
Laten we niet de fout maken van de 
intensieve veehouderij. Melkveehoude-
rij heeft nu een goed imago, mensen 
willen de koe en de melkveehouder 
blijven zien. Een stuk weidegang hoort 
daarbij, naar de samenleving maar ook 
naar de markt. Uiteindelijk zal de markt 
moeten laten zien dat ze er ook voor wil 
betalen.


Koe: Mijn waarde-ontwikkeling?
We hebben het tegenwoordig over de 
intrinsieke waarde van een koe. Een 
koe is meer dan een productiedier. 
Een koe is het visitekaartje van het 
bedrijf en de sector. Juist nu er ruimte 
is voor investeringen, is het belangrijk 
om te investeren in andere elementen 
van het bedrijf zoals duurzaamheid en 
dierenwelzijn. Eigenlijk moeten we ook 
het lef hebben om juist op dit moment 
moeilijker onderwerpen als verkaveling 
en bedrijfsverplaatsingen op de agenda 
te zetten. 


Koe: En de boer als ondernemer?
Een boer moet het persoonlijke gevoel 
bij zijn bedrijf behouden. Een aai over de 
bol van iedere koe zal niet meer lukken, 
maar het persoonlijke gevoel van de 
ondernemer bij zijn dieren en het bedrijf 
moet blijven. Want dat is je drive en de 
basis voor succesvol ondernemen. 


Wi m  Th u s, 
R a b o b a n k  N e d e r l a n d


Column


Mond-en-klauwzeer op Cyprus 
Het mond-en-klauwzeervirus is opgedoken op Cyprus, voor het eerst sinds 1963. Een 
bloedanalyse bij een schapen- en geitenbedrijf bleek vorige week nog negatief uit te 
pakken. Het wereldreferentielaboratorium voor mkz in Pirbright (Engeland) heeft wel 
antilichamen tegen het virus aangetoond. 
De grenzen voor im- en export van vee zijn gesloten. De 324 dieren van het besmette 
bedrijf zijn inmiddels geruimd. De Voedsel en Warenautoriteit meldt dat er geen directe 
diertransporten tussen Nederland en Cyprus hebben plaatsgevonden.


Het verwerken van dierlijke 
eiwitten van Nederlandse slacht-
runderen in veevoer voor varkens 
of kippen moet zo snel mogelijk 
weer realiteit worden. Dat stelt 
LTO Nederland naar aanleiding 
van een studie van CIDC Lelystad. 
Extra gevallen van de gekkekoei-
enziekte (BSE) levert het niet op, 
wel een hoop voordelen.


De kans dat geïnfecteerd runder-
materiaal via het voer voor niet-
herkauwers bij kalveren terecht-


komt bedraagt 3,2 procent. Dat blijkt 
uit modelberekeningen van Clazien de 
Vos van het Centraal Instituut voor Dier-
ziekteControle (CIDC) Lelystad. 


In praktisch alle gevallen is volgens 
CIDC de dosis van het geïnfecteerde 
materiaal te klein om een kalf ook 
daadwerkelijk te besmetten. Omdat er 
slechts enkele BSE-koeien in diermeel 


verwerkt zouden worden, zijn de kansen 
op nieuwe BSE-besmettingen dus uiterst 
klein. Hierbij is uitgegaan van naleving 
van de regels, waaronder het verbod op 
toepassing van dier- en beendermeel in 
voer voor herkauwers. 


Versleping in voerfabrieken die 
zowel runder- als pluimvee- en varkens-
voer maken is volgens CIDC de grootste 
risicofactor op verspreiding van besmet 
materiaal. Ook de boerderijfase kan een 
risico vormen, en infectieus materiaal 
kan via varkens- en kippenmest op gras-
land terechtkomen. 


VOORDELEN


LTO Nederland wil dierlijke eiwitten 
uit slachtafval van pluimvee, varkens en 
runderen weer zo snel mogelijk terug 
in veevoeders voor kippen en varkens. 
,,De risico’s voor de volksgezondheid 
zijn nihil, terwijl het gebruik ervan legio 
voordelen heeft”, stelt beleidsadviseur 


diervoeder bij LTO, Henk Boelrijk. ,,Het 
is een hoogwaardige grondstof, die we 
missen om voor het varken en de kip 
optimaal voer te maken. Varkens en kip-
pen zijn alleseters en hebben voor een 
optimale gezondheid dierlijke eiwitten 
nodig.” 


Terugkeer van de dierlijke eiwitten 
uit slachtafvallen in het voer heeft ook 
aanzienlijke milieuvoordelen. Verbran-
den kan achterwege blijven en er hoe-
ven minder sojaproducten ingevoerd te 
worden. ,,Wel moeten we goed overleg-
gen met supermarkten. En we moeten 
uitleggen aan de consumenten hoe dier-
lijke eiwitten worden toegepast en hoe 
de volksgezondheid via goede controles 
wordt gegarandeerd”, aldus Boelrijk


Minister Verburg vindt het nog te 
vroeg om positief in te gaan op het toe-
staan van dierlijke eiwitten in varkens- 
en pluimveevoeders. ,,Over het toelaten 
van dierlijke eiwitten als grondstof voor 


diervoeders neemt de EU een besluit.” 
Het brede maatschappelijke onder-


zoek over dit gevoelige onderwerp is 
bijna afgerond. Naast schaarsteproble-
men bij dierlijke eiwitten, voedselveilig-
heid en diergezondheid zijn ook ethiek, 
ecologie, dierenwelzijn en economie 
inclusief consumentenvertrouwen 
belangrijke argumenten. ,,De kwestie is 
maatschappelijk gezien complex”, stelt 
Verburg. Ze verwacht binnenkort de 
Nederlandse inzet voor de EU-discussie 
naar de Tweede Kamer te sturen.


TIJDROVEND


Boelrijk vindt het belangrijk dat er 
zorgvuldig met de toelating wordt omge-
gaan, maar van LTO mag het allemaal 
wel wat sneller. ,,Het tijdstraject is te 
tijdrovend. LNV en de EU moeten vaart 
maken. LTO houdt de druk op de ketel 
en gaat alvast in gesprek met Europese 
collega-boerenorganisaties.”


Druk op voeren dierlijke eiwitten


De economische schade door zowel 
klinische als subklinische mastitis ligt 
tussen de 17 tot 198 euro per aanwezige 
koe op een melkveebedrijf. Gemiddeld 
komt het schadebedrag uit op 78 euro 
per koe. Dat blijkt uit onderzoek van 
het Uiergezondheidscentrum Nederland 
(UGCN) bij 64 melkveebedrijven. 


Een koe met uierontsteking kost de 
boer gemiddeld 210 euro, vooral door 
productieverlies, medicijngebruik en 
afvoer. Gemiddeld krijgt 30 procent van 
de koeien in de koppel mastitis. Omge-
rekend naar de kostprijs van melk (cir-
ca 43 euro per 100 kilo melk) beslaat 
uierontsteking 3 tot 5 procent van de 
gemaakte kosten per kilo melk.


Het UGCN is actief in de bestrijding 
van mastitis en start samen met een aan-
tal organisaties een landelijke campag-
ne voor het dragen van melkershand-
schoenen. Het dragen ervan zou volgens 
UGCN vanzelfsprekend moeten zijn voor 
melkveehouders. Hygiënisch werken is 
volgens UGCN-projectleider, Theo Lam, 
noodzakelijk in een voedselketen. Hand-
schoenen zijn beter te desinfecteren dan 
blote handen en bieden bescherming 
tegen kloven en infecties aan de handen. 
Hierdoor worden bacteriën tussen koei-
en minder snel overgedragen. 


Circa 25 procent van de melkvee-
houders blijkt al regelmatig handschoe-
nen te dragen. Zo’n 30 procent wil het 
proberen. 


De handschoenencampagne start tij-
dens de Rundveerelatiedagen in Gorin-
chem op 27 november.


Mastitis kost 78 
euro per koe


Maryam dood
De twaalfjarige keuringsvedette Wie-
senfeld Raider Maryam van Martin 
Rubesam is vorige week gestorven, 
meldt het Duitse Milchrind. De Raider-
dochter won onder meer de laatste 
Alta-Classic in 1998. In 2000 werd de 
topkoe Europees kampioen in Brussel 
en won het Duits kampioenschap.


Gerrit van de Berg wederom kampioen


Veertig deelnemers bonden afgelopen zaterdag met elkaar de strijd 
aan om de Nationale titel Veebeoordelen Roodbont. Dat gebeurde 
op het bedrijf van de familie Van der Kolk in Wierden. De winnaar 
van de beker was een oude bekende: Gerrit van de Berg uit het 
Gelderse Ermelo. Hij schreef de titel vorig jaar ook al op zijn naam. 
Van de Berg werd op de voet gevolgd door Florus Pellikaan uit 
Meerkerk. Albert Prins uit het Overijsselse Hasselt eindigde op de 


derde plaats. Vincent van Dongen uit Gilze werd vierde en ontving 
tevens de aanmoedigingsprijs voor beste debutant. Volgens Matilde 
van Ommen van NAJK loopt het aantal deelnemers voor de kam-
pioenschappen niet terug. En ook de regionale voorronden in de 
provincies trekken altijd nog voldoende deelnemers van maximaal 
dertig jaar.


F o t o :  G e r a r d  V r a k k i n g
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Het oogsten van snijmaïs ver-
loopt dit najaar absoluut niet van 
een leien dakje. Het te natte weer 
is daar debet aan. In Zuid Limburg 
is amper 5% van het land gehaald 
zegt Guido Frijns.


Nattigheid regeert het oogstwerk. Jan 
Oskam zijn 2 hectare Abriko op hoge 


zandgrond is gehakseld, maar 7 hectare 
op de mindere percelen staat er nood-
gedwongen nog. ,,De kuil was slecht 
aan te rijden door het droge verdorde 
blad door de bladvlekziekte en de harde 
korrels.” Het contrast bij de Utrechter is 
groot. ,,Op sommige natte plekken waar 
vocht is blijven staan, is de maïs dood 
en omgevallen. Ik verwacht de helft te 
oogsten van normaal. Rampzalig. Ik kan 
beter maar niet gaan kijken.”


Henk van der Stok geeft woens-
dag aan dat in zijn regio nog nergens 
probleemloos snijmaïs is gehakseld. 
,,Er is hooguit 20 procent van het land 
gehaald”, zegt de Haastrechter. ,,Maar 
ik wil de bodemstructuur niet vernielen 
en de wegen zo schoon mogelijk hou-


den. Na dit weekend gaat mijn gewas 
de kuil in, omdat de weervoorspelling 
gunstig is.”


Joop van der Pol geeft eveneens aan 
dat ongeveer een vijfde van alle maïs 
in de Friese regio is geoogst. ,,Bij stil 
weer hoor je zelfs geen hakselaar aan 
het werk”, zegt hij afgelopen woensdag. 
Zijn AAstar-maïs staat er netjes bij op het 
perceel met de betere zware klei. Het 
gele Expert-gewas dat op kleigrond met 
wat structuurschade heeft wat last van 
de bladvlekziekteschimmel.


Als het even kan, gaat de maïs bij 
Gilles Zevenbergen de kuil in. ,,Een dag 
droog weer, zon en wind, dan draagt de 
lichte kleigrond de machines weer. Wel 
heb ik er een hekel aan om met vuile 
banden de weg en de kuil op te gaan. 
Met de kwaliteit lijkt goed te komen. De 
planten zijn korter maar de kolf is nor-
maal.”


Over ongeveer anderhalve week zal 
Wim Vedder nog moeten wachten om 
te gaan oogsten. ,,Ik wil geen gewas in 
de kuil waar het vocht nog uit druipt. 
Gelukkig lijkt het erop dat veertien 


dagen goed najaarsweer met zon op 
komst is. Het is nu veel te drassig om het 
land op te gaan. In de regio zijn mond-
jesmaat hakselaars actief. Agnes van het 
programma Boer zoekt Vrouw heeft de 


maïs al wel in de kuil.” 
Als het weer bijtrekt gaat de maïs bij 


Bert Wissels eraf. ,,Voor maandag heb 
ik de loonwerker besteld en dan ben ik 
nog vroeg in deze regio.”


V E E H O U D E R I J
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De Boer over de koe
Dé koe van het project Koe en Wij in 
gesprek over het thema beweiden of 
opstallen met mensen uit de wereld om 
haar heen. Vandaag dé koe in gesprek 
met Tim de Boer, directeur van het com-
municatie- en marketingbureau PLEON.


Koe: hoe verzorgen we onze marke-
ting?
Vroeger was drie glazen melk voor 
iedereen gewoon. Buitenlandse colle-
ga’s keken met jaloezie naar deze ‘mar-
keting’plek van de branche. De tijden 
zijn voorbij. Melk heeft veel markt- en 
merkterrein verloren. 


Koe: wat is de kunst van marketing van 
melk?
In de marketing moet je altijd denken 
en werken vanuit het voordeel voor de 
consument. Dus communiceer wat het 
voordeel van melk is, en sluit aan bij 
wat de consument belangrijk vindt op 
dit moment.


Koe: wat is beter vanuit marketing: de 
stal of de wei?
Dominante trends van nu zijn gezond-
heid, verantwoord leven en maatschap-
pelijk verantwoord ondernemen, dan is 
weidemelk in het voordeel. Koeien altijd 
op stal geeft associaties met varkens en 
kippen in stallen. Het is niet natuurlijk, 
en dat roept weerstand op. Maar ga 
je niet tegen elkaar afzetten, want dat 
werkt averechts voor het totaalproduct 
melk. Eventuele consumentenangst 
voor stalmelk, werkt uiteindelijk ook 
door op weidemelk.


Koe: is er ruimte om meer geld te halen 
uit melk?
Zeker, ik schat dat de prijs voor gezonde 
en verantwoorde melk nog 20-25 pro-
cent hoger kan liggen, als je het goed 
kunt uitleggen en blijft uitleggen. Melk 
is jaren veel te goedkoop geweest, daar 
heb je nu nog last van. Ook het markt-
aandeel van het product kan nog flink 
omhoog, kijk maar naar het verleden. 
Diversificatie, een goed verhaal en goe-
de marketing zijn dan essentieel!.
Koe: maar de prijzen stijgen, is dit het 
moment voor extra marketing?
Wachten in de marketing is nooit goed. 
Als je een goed verhaal hebt, dan is 
dit het moment om het te pakken. 
Maar dan moet je  er ook volledig voor 
gaan en alle marketing-registers open 
trekken: het pak (ideaal om uit te leg-
gen), filmpjes op internet, de media en 
natuurlijk de koe zelf.


Koe: ben ik geschikt voor de marke-
ting?
Jazeker, iedereen kent je, je bent sym-
pathiek, je bent niet de milieubeweging. 
Maar ik zou je serieuzer neer gaan zet-
ten, iemand die goed in het leven staat 
en bewust leeft, een meer wetenschap-
pelijke koe die de voordelen goed uitlegt. 
Een wijze koe, het gezonde rustpunt in 
ons leven en in onze samenleving.


Ti m  d e  B o e r, d i re c t e u r 
c o m m u n i c at i e -  e n 


m a r k e t i n g bu re au  P L E O N .


Een afbouw van de nertsen-
houderij met onmiddellijke 
ingang leidt tot een eenmalige 
schadepost van 479 miljoen euro. 
Dat concludeert het LEI in zijn 
rapport ‘Economische verkenning 
van sanering van de nertsenhou-
derij in Nederland’. ,,Onze sector 
wordt geslachtofferd om politiek 
gewin”, benadrukt Wim Verhagen, 
directeur van de Nederlandse 
Federatie voor Edelpelsdierhou-
derij (NFE). 


Het landbouweconomisch insti-
tuut LEI voerde het onderzoek 
uit in opdracht van het minis-


terie van Landbouw. De SP diende 
in 2006 een initiatiefvoorstel bij de 
Tweede Kamer in voor een verbod 
op de nertsenhouderij. ,,Het dieren-
welzijn heeft met dit streven niks van 
doen, want in Nederland zitten we op 
een hoog niveau, concludeert ook het 
LEI”, vertelt Verhagen. Wanneer de sec-
tor gesaneerd wordt, hergroepeert die 
zich in zijn ogen elders binnen of buiten 
Europa. ,,Daar zijn de nertsen waar-
schijnlijk niet beter af dan hier.”


Volgens het rapport vormt inko-
mensverlies van de 163 nertsenhoude-
rijen in ons land met ruim driehonderd 
miljoen de grootste schadepost. Dit 
bedrag hangt volgens het LEI sterk af 
van de nertsenvellenopbrengst. De laat-


ste jaren zijn de prijzen relatief hoog 
geweest. Ook de voortijdige afschrijving 
van gebouwen en inrichting, zonder dat 
daar een alternatieve aanwending voor 
gevonden is, doet met 150 miljoen euro 
een forse duit in het zakje.


Aan nertsenvoer gerelateerde 
bedrijven zoals de leveranciers van 
pluimvee- en visslachtafvallen gaan 
jaarlijks voor maximaal 12 miljoen het 
schip in, concludeert het LEI. De totale 
sloopkosten van de gebouwen van de 
primaire en secundaire sector schatten 
de onderzoekers 5 tot 17 miljoen euro. 
,,Het LEI heeft in onze ogen slechts een 
beperkt deel van de totale schade in de 
gehele sector in kaart gebracht. Wat 
te denken van de toeleverende bedrij-
ven zoals voerfabrieken, veilinghuizen, 
stallenbouwers en de dierenartsen”, 
vult Verhagen de opsomming van het 
instituut aan. ,,Wij houden het op een 
bedrag van meer dan 1 miljard euro.”


Bij de geleidelijke afbouw in een 
periode van tien jaar liggen de LEI uit-
komsten anders: ruim 179 miljoen euro 
schade. Ondernemers die binnen dat 
tijdsvlak bijvoorbeeld 65 jaar worden, 
moeten hun bedrijf tot na hun pensio-
nering voortzetten om nog iets van de 
investeringen terug te krijgen. Zij raken 
bovendien hun vermogen kwijt omdat 
het bedrijf onverkoopbaar is geworden. 
,,Een onbegrijpelijke redenering. Stel 
dat je mestsilo lek raakt of de voer-


machine het jaren voor het verbod het 
begeeft. Schaf je dan een nieuwe aan of 
hou je gelijk op. De geleidelijke afbouw 
lijkt in dat geval meer op een koude 
sanering”, benadrukt Verhagen.


Aan die sterfhuisconstructie kleven 
naar zijn mening nog meer nadelen. 
,,Werknemers blijven niet jaren hangen 
om na tien jaar een andere baan te zoe-
ken. Zeker niet als ze wat ouder zijn. Die 
gaan nu al op zoek naar ander werk.” 
Dat heeft niet alleen directe gevolgen 
voor de personele bezetting bij de nert-
senhouderijen, maar ook voor de voer-
producten. ,,Kennis loopt bij de nert-


senvoerfabrikanten weg en dat komt de 
voerkwaliteit niet ten goede.”


In zijn rapport doet het LEI geen 
uitspraken over vergoedingen aan de 
getroffen bedrijven, aangezien dat aan 
de politiek is laten de onderzoekers 
weten. ,,Het geeft alleen de consequen-
ties van bepaalde politieke keuzes weer. 
Mocht Den Haag hier desondanks voor 
kiezen dan is er wat ons betreft maar 
één optie: de hele sector volledig scha-
deloos stellen en niet over de rug van 
mensen en dieren voor een sterfhuis-
constructie kiezen”, aldus Wim Verha-
gen.


Nertsensector geslachtofferd


,,De nertsenhouderij wordt geslachtofferd om politiek gewin”, benadrukt Wim Verhagen 
directeur van de Nederlandse Federatie voor Edelpelsdierhouderij.  F o t o :  N F E


Het is te stil op het maïsland


Castratie big krijgt positieve wending
De positie van de werkgroep van Copa-Cogeca pigmeat over de castratie van biggen is 
door het algemeen bestuur van Copa aangenomen. Hiermee geeft de overkoepelende 
Europese boerenorganisatie het signaal af dat varkenshouders als het mogelijk is op 
vrijwillige basis kunnen stoppen met castreren van beerbiggen. Een voorwaarde is dat 
de tijd daar rijp voor moet zijn. Dat is volgens voorzitter LTO varkenshouderij Annechien 
ten Have een stap in de goede richting. ,,Copa ondersteunt de ideeën van LTO om in te 
zetten op extra onderzoek. De organisatie adviseert de EU Commissie om hiervoor extra 
geld vrij te maken.” 
Dit is het volgens Ten Have het resultaat waar LTO in de werkgroep van Copa varkens op 
heeft ingezet. ,,Daarbij kunnen we deze positieve wending binnen de EU over de castra-
tie van biggen gebruiken in onze gesprekken met Tweede Kamerleden, LNV, retailers en 
varkenshouders.”
Op 29 november wordt een congres gehouden over het castreren in Nederland. Europese 
onderzoekers bespreken dan de stand van zaken. Minister Gerda Verburg van LNV opent 
het congres.


Bron: Nieuwe Oogst
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Zaai TopMix Premium
Het beste gras met de hoogste kroonroestresistentie!


Alle TopMix Premiummengsels de hoogste Roestresistentie!


Bij twee rassen met eenzelfde opbrengst maar een verschillende resistentie tegen kroonroest 
ontstaat in de derde en latere sneden een verschil in opname door verschil in smakelijkheid.


Alle rassen in TopMix Premiummengsels hebben minstens een 8 voor roestresistentie.
www.innoseeds.nl


Minder roest dus meer opname!


a d v e r t e n t i e


Koegeluiden
Dé koe van het project Koe en Wij in 


gesprek over het thema beweiden of 


opstallen met mensen uit de wereld 


om haar heen. Vandaag dé koe in 


gesprek met Joost de Veer, dieren-


arts.


Koe: Hoe staat het met onze gezond-
heid?
Best goed. De levensverwachting van 
koeien neemt nog steeds toe. De hui-
dige leeftijdsopbouw is prima, er zijn 
relatief veel jonge koeien in Nederland. 
Van vergrijzing is geen sprake. 


Koe: Wat is belangrijk voor mijn gezond-
heid?
Belangrijk voor jullie gezondheid is: 
ruimte om te liggen en te lopen, frisse 
lucht, niet te veel dieren dicht op elkaar, 
een goede ondergrond en natuurlijk ook 
goede voeding. 


Koe: En wat is dan beter: de stal of de 
wei?
De discussie weiden of opstallen wordt 
te emotioneel gevoerd; de wei is goed 
en de stal is fout. Zo ligt het niet en je 
moet je realiseren dat iedere koe de 
helft van het jaar op stal staat. 


Koe: Je zou liever een project ‘Koe en 
Stal’ willen hebben?
Dat weet ik niet. Het is wel belangrijk 
om meer aandacht te hebben voor huis-
vesting. De nieuwe stallen zijn door-
gaans heel goed voor de gezondheid 
en het welzijn van koeien, zeker nu er 
economisch wat meer ruimte is voor 
investeringen. Maar bij oudere stallen is 
nog veel te verbeteren als het om dier-
gezondheid gaat.


Koe: Wat is dan de ideale stal?
Ruimte voor lopen, goede (ruime) lig-
bedden, sociale ruimte (niet te veel op 
elkaar) en een zachte vloer. Rubber op 
de vloer is voor het laatste al een prima 
oplossing.


Koe: De wei en mijn gezondheid?
Als de staldeuren open gaan en de koe 
springt in de wei. Dat blijft een mooi 
gezicht. Veel ruimte en frisse lucht. 
Prima. Maar bij weidegang is de voe-
ding erg wisselend, onder andere het 
eiwitgehalte maar ook structuur en 
dat werkt niet altijd positief voor pens 
en herkauwgedrag. Bijvoeren is in die 
situatie nodig. En dat is de kunst: hoe 
zorg ik als boer voor die balans voor de 
koe?


Koe: En dus boer…
Een wel/niet discussie over weiden of 
opstallen is niet zo zinvol. Het gaat om 
wat nodig is voor de gezondheid van 
de koe; en hoe realiseer je dat op je 
bedrijf, in de wei en op stal. En dan is 
er nog veel te winnen als ik kijk naar 
huisvesting, voeding en het protocollair 
handelen van boeren. Het kan preciezer 
en gecontroleerder onder andere met 
bedrijfsbehandelplannen en een goed 
kwaliteitssysteem. Dat zou mijn keuze 
zijn!


Jo o s t d e  Ve e r, 
d i e re n a rts


Salmonellavrij vee
De Gezonde Dieren heeft een protocol 
ontwikkeld om besmette rundveebe-
drijven salmonellavrij te krijgen. Vol-
gens Hilmar van Weering van Gezonde 
Dieren Deventer kan de sector binnen 
vier jaar vrij zijn, mits alle bedrijven zich 
houden aan strikte hygiënemaatrege-
len. Verspreiding van de Salmonella 
bacterie binnen het bedrijf is de kern 
van de aanpak, zoals het isoleren van 
zieke dieren en het beperken van con-
tacten via mest vooral van koe naar kalf. 
Mogelijke risicofactoren op een bedrijf 
zijn de aanwezigheid BVD, levertbotin-
fecties en onvoldoende mineralenvoor-
ziening. Door het Gezonde Dieren pro-
tocol te volgen, wordt driekwart van de 
bedrijven al salmonellavrij. Bij de reste-
rende bedrijven blijven er actieve sal-
monelladragers. Dragers zijn via bloed-
onderzoek op te sporen. ,,Het advies is 
om deze smetbronnen af te voeren om 
de infectie op bedrijfsniveau te doorbre-
ken en salmonellavrij te worden”, aldus 
Van Weering.


Aanzienlijk meer herkauwers 
dan in 2006 zijn besmet met het 
blauwtongvirus. Daarbij is het 
percentage klinisch zieke dieren 
dit jaar vier keer zo hoog. Ook 
sterven er meer dieren aan de 
ziekte en is het ziektebeeld hefti-
ger. Eind dit jaar verwachten LTO 
en LNV meer duidelijkheid te heb-
ben over de optie van vaccinatie.


,,We hebben recentelijk in beeld 
gebracht hoe blauwtong dit 
jaar verloopt in vergelijking 


met vorig jaar. We kunnen zeggen dat de 
schade in 2006 meeviel. Aan het einde 
van dat jaar constateerden we dat er 
op dertig besmette schapenbedrijven 8 
procent klinische verschijnselen waren. 


Het sterftepercentage lag op 5 procent”, 
aldus Piet Vellema, dierenarts kleine 
herkauwers. 


Dit jaar zijn de klinische verschijn-
selen al vier keer zo hoog (30 tot 35 
procent) ten opzichte van vorig jaar. En 
dat terwijl het jaar nog niet is afgelo-
pen. Het sterftepercentage is een fractie 
hoger, namelijk 5,5 procent.


Ook bij runderen leidt blauwtong 
tot een hogere uitval en een heftiger 
ziektebeeld. Vellema: ,,We zien een 
gevarieerder beeld en meer zieke die-
ren per bedrijf. Ook in België en Duits-
land wordt dit geconstateerd.” GD heeft 
geen verklaring voor de ernstigere situ-
atie van dit jaar. 


Het blauwtongvirus slaat flink toe 
onder schaapskuddes, ook die met zeld-


zame schapenrassen. Het Veluws Heide-
schaap, waarvan er nog zo’n 1300 zijn 
in Nederland, wordt in zijn voortbestaan 
bedreigd nu diverse kuddes kampen 
met meer zieke dieren en extra uitval. 
Onvoldoende aanwas van foklammeren 
ligt in het verschiet.


Vooral Zuid-Nederlandse melk-
veehouders zeggen te kampen met de 
gevolgen van blauwtong. Ze melden 
meer verwerpers en vroeggeboortes 
door koorts bij hun koeien. Ook het 
blijven staan met de nageboorte, slecht 
opstarten van de lactatie, meer uieront-
steking en kalfjes die het minder willen 
doen en soms sterven, zijn symptomen 
die in de praktijk voorkomen.


De geitenhouderij ontsprong tot 
afgelopen week de dans. Onlangs dook 


het blauwtongvirus op bij het eerste 
melkgeitenbedrijf. Op het bedrijf in 
Noord-Brabant vertoonden tien van de 
zeshonderd melkgeiten typische kli-
nische verschijnselen van blauwtong. 
De melkproductie daalde drastisch als 
gevolg van hele hoge koorts en heftige 
ziektesymptomen.


VACCINATIE 


Tijdens overleg deze week met LTO 
toonde landbouwminister Gerda Verburg 
begrip voor de nijpende situatie in de 
sector. Het virus verspreidt zich sneller 
dan iedereen verwacht. De enige optie 
om de ziekte te beteugelen lijkt vaccina-
tie. Actie op diverse fronten is daarvoor 
nodig, zoals een kosten/batenanalyse, de 
ontwikkeling en productie van vaccin, 
een EU-vaccinatielobby en het opzetten 
van strategisch vaccinatieplan in samen-
werking met onze buurlanden. Het is 
noodzakelijk een zorgvuldige afweging 
te maken over de keuze om verplicht 
nationaal of vrijwillig op bedrijfsniveau 
te vaccineren. Met name de exportpositie 
van levende dieren inclusief embryo’s en 
sperma verdient aandacht. LNV en LTO 
nemen eind dit jaar een definitief besluit 
hoe verder te gaan.


Nu al zal Verburg in Brussel de 
mogelijkheid van vaccinatie bepleiten. 
LTO Nederland is druk bezig steun te 
verwerven bij zusterorganisaties in de 
omringende landen. Voorzitter Albert 
Jan Maat meldt dat voorzitter Noel 
Devisch van de Belgische Boerenbond 
helemaal achter de inzet van LTO staat. 
Hij heeft toegezegd druk te zetten op de 
Belgische landbouwminister om Verburg 
volgende week in de Landbouwraad 
te steunen. Maat en Devisch proberen 
beiden om Gerd Sonnleitner, voorzitter 
van het Duitse Bauernverband, mee te 
krijgen. Van deze acties moet ook een 
impuls uitgaan naar de geneesmidde-
lenindustrie om snel een goed vaccin 
tegen blauwtong te ontwikkelen.


BEIEREN


In Duitsland dijde het toezichtsgebied 
voor blauwtong flink uit. Maandag meldde 
het landbouwministerie de blauwtonguit-
braak op een rundveebedrijf in de Zuid-
Duitse deelstaat Beieren. In Duitsland is 
bij meer dan 1600 bedrijven blauwtong 
vastgesteld, Nederland telde donderdag 
circa 350 gevallen.


Hevige beroering blauwtong


Blauwtong weerhoudt schapen van Swifterjubileum


Het Swifterstamboek bestaat 25 jaar. Reden voor een feestje dat 1 
september werd gevierd in Waalwijk met een keuring en verschil-
lende andere activiteiten. Gekeurd werd er door (van rechts naar 
links) Gert Winter (InterSchaapGenetics), Herman van Diepen en 
Mart Nijssen (hoofdinspecteur NTS). De ram van Raimond Zijp uit 
Alkmaar en de bedrijfsgroep van de familie Bolhuis uit het Groning-


se Haren beoordeelden zij als ‘beste’. In totaal werden 38 dieren 
gekeurd. Minder dan de helft van wat was aangemeld. ,,Blauwtong 
speelt ons hierbij heel duidelijk parten’’, zegt secretaris Anton Bos-
goed. Voor zijn kwart eeuw verdiensten voor het Swifterstamboek 
werd hij geridderd tot lid in de Orde van Oranje Nassau.


F o t o :  G é r a r d  D a m o i s e a u x
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Het oogsten van snijmaïs ver-
loopt dit najaar absoluut niet van 
een leien dakje. Het te natte weer 
is daar debet aan. In Zuid Limburg 
is amper 5% van het land gehaald 
zegt Guido Frijns.


Nattigheid regeert het oogstwerk. Jan 
Oskam zijn 2 hectare Abriko op hoge 


zandgrond is gehakseld, maar 7 hectare 
op de mindere percelen staat er nood-
gedwongen nog. ,,De kuil was slecht 
aan te rijden door het droge verdorde 
blad door de bladvlekziekte en de harde 
korrels.” Het contrast bij de Utrechter is 
groot. ,,Op sommige natte plekken waar 
vocht is blijven staan, is de maïs dood 
en omgevallen. Ik verwacht de helft te 
oogsten van normaal. Rampzalig. Ik kan 
beter maar niet gaan kijken.”


Henk van der Stok geeft woens-
dag aan dat in zijn regio nog nergens 
probleemloos snijmaïs is gehakseld. 
,,Er is hooguit 20 procent van het land 
gehaald”, zegt de Haastrechter. ,,Maar 
ik wil de bodemstructuur niet vernielen 
en de wegen zo schoon mogelijk hou-


den. Na dit weekend gaat mijn gewas 
de kuil in, omdat de weervoorspelling 
gunstig is.”


Joop van der Pol geeft eveneens aan 
dat ongeveer een vijfde van alle maïs 
in de Friese regio is geoogst. ,,Bij stil 
weer hoor je zelfs geen hakselaar aan 
het werk”, zegt hij afgelopen woensdag. 
Zijn AAstar-maïs staat er netjes bij op het 
perceel met de betere zware klei. Het 
gele Expert-gewas dat op kleigrond met 
wat structuurschade heeft wat last van 
de bladvlekziekteschimmel.


Als het even kan, gaat de maïs bij 
Gilles Zevenbergen de kuil in. ,,Een dag 
droog weer, zon en wind, dan draagt de 
lichte kleigrond de machines weer. Wel 
heb ik er een hekel aan om met vuile 
banden de weg en de kuil op te gaan. 
Met de kwaliteit lijkt goed te komen. De 
planten zijn korter maar de kolf is nor-
maal.”


Over ongeveer anderhalve week zal 
Wim Vedder nog moeten wachten om 
te gaan oogsten. ,,Ik wil geen gewas in 
de kuil waar het vocht nog uit druipt. 
Gelukkig lijkt het erop dat veertien 


dagen goed najaarsweer met zon op 
komst is. Het is nu veel te drassig om het 
land op te gaan. In de regio zijn mond-
jesmaat hakselaars actief. Agnes van het 
programma Boer zoekt Vrouw heeft de 


maïs al wel in de kuil.” 
Als het weer bijtrekt gaat de maïs bij 


Bert Wissels eraf. ,,Voor maandag heb 
ik de loonwerker besteld en dan ben ik 
nog vroeg in deze regio.”


V E E H O U D E R I J
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De Boer over de koe
Dé koe van het project Koe en Wij in 
gesprek over het thema beweiden of 
opstallen met mensen uit de wereld om 
haar heen. Vandaag dé koe in gesprek 
met Tim de Boer, directeur van het com-
municatie- en marketingbureau PLEON.


Koe: hoe verzorgen we onze marke-
ting?
Vroeger was drie glazen melk voor 
iedereen gewoon. Buitenlandse colle-
ga’s keken met jaloezie naar deze ‘mar-
keting’plek van de branche. De tijden 
zijn voorbij. Melk heeft veel markt- en 
merkterrein verloren. 


Koe: wat is de kunst van marketing van 
melk?
In de marketing moet je altijd denken 
en werken vanuit het voordeel voor de 
consument. Dus communiceer wat het 
voordeel van melk is, en sluit aan bij 
wat de consument belangrijk vindt op 
dit moment.


Koe: wat is beter vanuit marketing: de 
stal of de wei?
Dominante trends van nu zijn gezond-
heid, verantwoord leven en maatschap-
pelijk verantwoord ondernemen, dan is 
weidemelk in het voordeel. Koeien altijd 
op stal geeft associaties met varkens en 
kippen in stallen. Het is niet natuurlijk, 
en dat roept weerstand op. Maar ga 
je niet tegen elkaar afzetten, want dat 
werkt averechts voor het totaalproduct 
melk. Eventuele consumentenangst 
voor stalmelk, werkt uiteindelijk ook 
door op weidemelk.


Koe: is er ruimte om meer geld te halen 
uit melk?
Zeker, ik schat dat de prijs voor gezonde 
en verantwoorde melk nog 20-25 pro-
cent hoger kan liggen, als je het goed 
kunt uitleggen en blijft uitleggen. Melk 
is jaren veel te goedkoop geweest, daar 
heb je nu nog last van. Ook het markt-
aandeel van het product kan nog flink 
omhoog, kijk maar naar het verleden. 
Diversificatie, een goed verhaal en goe-
de marketing zijn dan essentieel!.
Koe: maar de prijzen stijgen, is dit het 
moment voor extra marketing?
Wachten in de marketing is nooit goed. 
Als je een goed verhaal hebt, dan is 
dit het moment om het te pakken. 
Maar dan moet je  er ook volledig voor 
gaan en alle marketing-registers open 
trekken: het pak (ideaal om uit te leg-
gen), filmpjes op internet, de media en 
natuurlijk de koe zelf.


Koe: ben ik geschikt voor de marke-
ting?
Jazeker, iedereen kent je, je bent sym-
pathiek, je bent niet de milieubeweging. 
Maar ik zou je serieuzer neer gaan zet-
ten, iemand die goed in het leven staat 
en bewust leeft, een meer wetenschap-
pelijke koe die de voordelen goed uitlegt. 
Een wijze koe, het gezonde rustpunt in 
ons leven en in onze samenleving.


Ti m  d e  B o e r, d i re c t e u r 
c o m m u n i c at i e -  e n 


m a r k e t i n g bu re au  P L E O N .


Een afbouw van de nertsen-
houderij met onmiddellijke 
ingang leidt tot een eenmalige 
schadepost van 479 miljoen euro. 
Dat concludeert het LEI in zijn 
rapport ‘Economische verkenning 
van sanering van de nertsenhou-
derij in Nederland’. ,,Onze sector 
wordt geslachtofferd om politiek 
gewin”, benadrukt Wim Verhagen, 
directeur van de Nederlandse 
Federatie voor Edelpelsdierhou-
derij (NFE). 


Het landbouweconomisch insti-
tuut LEI voerde het onderzoek 
uit in opdracht van het minis-


terie van Landbouw. De SP diende 
in 2006 een initiatiefvoorstel bij de 
Tweede Kamer in voor een verbod 
op de nertsenhouderij. ,,Het dieren-
welzijn heeft met dit streven niks van 
doen, want in Nederland zitten we op 
een hoog niveau, concludeert ook het 
LEI”, vertelt Verhagen. Wanneer de sec-
tor gesaneerd wordt, hergroepeert die 
zich in zijn ogen elders binnen of buiten 
Europa. ,,Daar zijn de nertsen waar-
schijnlijk niet beter af dan hier.”


Volgens het rapport vormt inko-
mensverlies van de 163 nertsenhoude-
rijen in ons land met ruim driehonderd 
miljoen de grootste schadepost. Dit 
bedrag hangt volgens het LEI sterk af 
van de nertsenvellenopbrengst. De laat-


ste jaren zijn de prijzen relatief hoog 
geweest. Ook de voortijdige afschrijving 
van gebouwen en inrichting, zonder dat 
daar een alternatieve aanwending voor 
gevonden is, doet met 150 miljoen euro 
een forse duit in het zakje.


Aan nertsenvoer gerelateerde 
bedrijven zoals de leveranciers van 
pluimvee- en visslachtafvallen gaan 
jaarlijks voor maximaal 12 miljoen het 
schip in, concludeert het LEI. De totale 
sloopkosten van de gebouwen van de 
primaire en secundaire sector schatten 
de onderzoekers 5 tot 17 miljoen euro. 
,,Het LEI heeft in onze ogen slechts een 
beperkt deel van de totale schade in de 
gehele sector in kaart gebracht. Wat 
te denken van de toeleverende bedrij-
ven zoals voerfabrieken, veilinghuizen, 
stallenbouwers en de dierenartsen”, 
vult Verhagen de opsomming van het 
instituut aan. ,,Wij houden het op een 
bedrag van meer dan 1 miljard euro.”


Bij de geleidelijke afbouw in een 
periode van tien jaar liggen de LEI uit-
komsten anders: ruim 179 miljoen euro 
schade. Ondernemers die binnen dat 
tijdsvlak bijvoorbeeld 65 jaar worden, 
moeten hun bedrijf tot na hun pensio-
nering voortzetten om nog iets van de 
investeringen terug te krijgen. Zij raken 
bovendien hun vermogen kwijt omdat 
het bedrijf onverkoopbaar is geworden. 
,,Een onbegrijpelijke redenering. Stel 
dat je mestsilo lek raakt of de voer-


machine het jaren voor het verbod het 
begeeft. Schaf je dan een nieuwe aan of 
hou je gelijk op. De geleidelijke afbouw 
lijkt in dat geval meer op een koude 
sanering”, benadrukt Verhagen.


Aan die sterfhuisconstructie kleven 
naar zijn mening nog meer nadelen. 
,,Werknemers blijven niet jaren hangen 
om na tien jaar een andere baan te zoe-
ken. Zeker niet als ze wat ouder zijn. Die 
gaan nu al op zoek naar ander werk.” 
Dat heeft niet alleen directe gevolgen 
voor de personele bezetting bij de nert-
senhouderijen, maar ook voor de voer-
producten. ,,Kennis loopt bij de nert-


senvoerfabrikanten weg en dat komt de 
voerkwaliteit niet ten goede.”


In zijn rapport doet het LEI geen 
uitspraken over vergoedingen aan de 
getroffen bedrijven, aangezien dat aan 
de politiek is laten de onderzoekers 
weten. ,,Het geeft alleen de consequen-
ties van bepaalde politieke keuzes weer. 
Mocht Den Haag hier desondanks voor 
kiezen dan is er wat ons betreft maar 
één optie: de hele sector volledig scha-
deloos stellen en niet over de rug van 
mensen en dieren voor een sterfhuis-
constructie kiezen”, aldus Wim Verha-
gen.


Nertsensector geslachtofferd


,,De nertsenhouderij wordt geslachtofferd om politiek gewin”, benadrukt Wim Verhagen 
directeur van de Nederlandse Federatie voor Edelpelsdierhouderij.  F o t o :  N F E


Het is te stil op het maïsland


Castratie big krijgt positieve wending
De positie van de werkgroep van Copa-Cogeca pigmeat over de castratie van biggen is 
door het algemeen bestuur van Copa aangenomen. Hiermee geeft de overkoepelende 
Europese boerenorganisatie het signaal af dat varkenshouders als het mogelijk is op 
vrijwillige basis kunnen stoppen met castreren van beerbiggen. Een voorwaarde is dat 
de tijd daar rijp voor moet zijn. Dat is volgens voorzitter LTO varkenshouderij Annechien 
ten Have een stap in de goede richting. ,,Copa ondersteunt de ideeën van LTO om in te 
zetten op extra onderzoek. De organisatie adviseert de EU Commissie om hiervoor extra 
geld vrij te maken.” 
Dit is het volgens Ten Have het resultaat waar LTO in de werkgroep van Copa varkens op 
heeft ingezet. ,,Daarbij kunnen we deze positieve wending binnen de EU over de castra-
tie van biggen gebruiken in onze gesprekken met Tweede Kamerleden, LNV, retailers en 
varkenshouders.”
Op 29 november wordt een congres gehouden over het castreren in Nederland. Europese 
onderzoekers bespreken dan de stand van zaken. Minister Gerda Verburg van LNV opent 
het congres.


Bron: Nieuwe Oogst
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26 april Aastar


27 april Aabsint


7 mei Expert


25 april Abriko


1 mei Sarabande


28 april Expert


27 april Lentus


25 april Abriko


24 april Aabsint


15 mei Rosalie


28 april Abriko
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Maïsmeetnet 2007: afrijpen gaat door, het oogstwerk stagneert.
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